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Τι θα κάνουν για να ξανακερδίσουν    
την εμπιστοσύνη των φοιτητών  
στις επικείμενες εκλογές;   

Συνέντευξη με τον πρόεδρο της Νομικής σχολής κ. Φορτσάκη. 
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Ο δημοσιογράφος και ο πρώτος πρόεδρος   
της ΕΦΕΕ, Γιάννης Τζαννετάκος   

τοποθετείται.   

ΕΦΕΕ:     

Οι παρατάξεις μιλούν:  
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 Πριν από ένα περίπου χρόνο νακούγαμε 
από το Καστελόριζο τον πρωθυπουργό κ. 
Παπανδρέου να προετοιμάζει την είσοδο της χώρας 
μας στο μηχανισμό στήριξης που είχαν από κοινού 
ετοιμάσει η Ε.Ε, η Ε.Κ.Τ και το Δ.Ν.Τ. Σύμφωνα 
με την τοποθέτηση του πρωθυπουργού και των 
μελών της κυβέρνησης με την προσφυγή μας στο 
Δ.Ν.Τ θα μειώναμε το έλλειμμα, θα ανακτούσαμε 
την αξιοπιστία της Ελλάδας, θα αποφεύγαμε τη 
χρεοκοπία που διαφαινόταν στον ορίζοντα και 
θα οδηγούνταν η χώρα από το 2013 σε τροχιά 
ανάπτυξης. Ένα χρόνο μετά αναρωτιόμαστε τι από 
όλα αυτά έχει συμβεί.
 Η ύφεση βαθαίνει μέρα με τη μέρα οδηγώντας στη 
χρεοκοπία πλήθος μικρομεσαίων επιχειρήσεων 
και την ανεργία σε διαρκή άνοδο (15,1% σύμφωνα 
με την τελευταία καταμέτρηση). Το έλλειμμα του 
2010 παρέμεινε αυξημένο παρά τις προσδοκίες 
της ελληνικής κυβέρνησης . Τα spreads, που 
υποτίθεται ότι θα έπεφταν με την προσφυγή μας 
στον έκτακτο μηχανισμό στήριξης απογειώνονται 
καταρρίπτοντας κάθε προηγούμενο ρεκόρ ενώ η 
Ελλάδα εξακολουθεί να βρίσκεται στο στόχαστρο 
των κερδοσκοπικών οίκων αξιολόγησης, που 

σε κάθε ευκαιρία υποβαθμίζουν την ελληνική 
οικονομία. Ταυτόχρονα από τον περασμένο 
μήνα κυριαρχούν στο διεθνή τύπο τα σενάρια 
περί αναδιάρθρωσης του ελληνικού χρέους τα 
οποία παρά τις κατηγορηματικές διαψεύσεις 
εκπροσώπων της ελληνικής κυβέρνησης και της 
Τρόικας κερδίζουν συνεχώς έδαφος τόσο στους 
κύκλους διεθνών οικονομολόγων όσο και στις 
κυβερνήσεις κρατών της Ε.Ε.. Μπορούμε μάλιστα 
να πούμε ότι η Ελλάδα αυτή τη στιγμή βρίσκεται 
σε δυσμενέστερη θέση από ότι στις αρχές του 
2010, όταν δηλαδή προσφύγαμε στο Δ.Ν.Τ και την 
Ε.Ε για βοήθεια.
 Δεν ξέρω αν προβληματική είναι η δανειακή 
σύμβαση καθαυτή που συνάψαμε με την Ε.Ε, το 
Δ.Ν.Τ και την Ε.Κ.Τ - το επονομαζόμενο μνημόνιο- 
ή αν το πρόβλημα έγκειται στον τρόπο εφαρμογής 
του μνημονίου από την ελληνική κυβέρνηση. 

Μέχρι στιγμής πάντως παρακολουθούμε ως 
θεατές την κυβέρνηση και την τρόικα να θέτουν 
διαρκώς στόχους οι οποίοι δεν επιτυγχάνονται ποτέ 
αφού δεν έχουν ουδεμία σχέση με την ελληνική 
πραγματικότητα. Η κυβέρνηση αναζητά πόρους 

για να “σωθεί” η Ελλάδας από λάθος πηγές. Η 
αφαίμαξη των χαμηλών και μεσαίων στρωμάτων 
μπορεί να αποφέρει κάποια μηδαμινά έσοδα στο 
κράτος με τα οποία μπαλώνονται μαύρες τρύπες και 
συγκαλύπτονται προσωρινά χρόνιες παθήσεις του 
ελληνικού κράτους, αλλά δεν παρέχει μόνιμη και 
ασφαλή λύση στο οικονομικό αδιέξοδο που έχουμε 

περιέλθει. Το κράτος οφείλει σε πρώτη φάση να 
συγκρουστεί με αρρωστημένες πρακτικές, όπως η 
παραοικονομία, και κατεστημένα συμφέροντα, τα 
οποία αποτελούν τροχοπέδη στην πρόοδο, όπως ο 
συνδικαλισμός και οι ΔΕΚΟ . Έπειτα είναι αναγκαίο 
να αναθεωρηθεί το μεταπολιτευτικό μοντέλο 
διοίκησης του κράτους , που είχε ως απότοκο του 
τη δημιουργία ενός διογκωμένου, αντιπαραγωγικού 
δημόσιου τομέα, και η έμφαση να δοθεί στην 
παραγωγή και την ανάπτυξη μέσω της στήριξης της 
ιδιωτικής οικονομίας. 
 Με πολιτικές εισπρακτικού χαρακτήρα η ανάκαμψη 
καθίσταται αδύνατη. Οφείλουμε να αναγνωρίσουμε 
τα λάθη που μας οδήγησαν στην οικονομική 
κατάρρευση και να τα αντιμετωπίσουμε με θάρρος, 
χωρίς να μετατρέπονται οι απλοί πολίτες σε 
εξιλαστήρια θύματα που καλούνται να καθαρίσουν 
τους κόπρους του Αυγεία.. 

Η πολιτική ευθύνη 
στα χέρια των Ελληνων

 Αν σήμερα ζούσε 

ο Τρικούπης  και 
έβλεπε την δυσμενή 
θέση στην όποια 
βρίσκεται η Ελλάδα 
– θέση ανάλογη στην 
όποια περίελθε με τον 
«ατυχή πόλεμο» του 
1897, υπό την ηγεσία 
του μεγάλου πολίτικου 

του αντίπαλου Θεόδωρου Δηλιγιάννη- σίγουρα 
θα δημοσίευε σειρά καυστικών άρθρων με 
τα οποία θα καταδείκνυε «Τις πταιει;» για την 
ελληνική κατάντια.
 Και αν πιστεύετε ότι το δυστυχές γεγονός είναι, 
ότι η Ελλάδα ύστερα από 1 αιώνα βρίσκεται στην 
ίδια κατάσταση , προσπαθώντας απεγνωσμένα να 
βρει ακόμη την ταυτότητά της ,την θέση της μέσα 
στο κόσμο ,μάλλον είστε υπερβολικά αισιόδοξοι. 
Το λυπηρό του πράγματος είναι η διαπίστωση 
της αντίδρασης του Νεοέλληνα απέναντι στον 
Τρικούπη , που θα προσπαθούσε να διεγείρει το 
πολίτικο αισθητήριο του Έλληνα.

 Ας εξετάσουμε λοιπόν την πιθανή αυτή 
αντίδραση. Σίγουρα ,το άρθρο του Τρικούπη που 
θα δημοσιευόταν σε μια εφημερίδα , η όποια θα 
προσέφερε στον πολιτικά συνειδητοποιημένο 
Έλληνα μια σειρά από προσφορές, όπως 
διαφημιστικά φυλλάδια , κουπόνια , CD ,DVD. 
Έπειτα , το άρθρο του θα διάβαζαν τρεις με 
τέσσερις από τους σταθερούς αναγνώστες 
της εφημερίδας και ,στην καλύτερη των 
περιπτώσεων , θα κατέληγε στον μπλε κάδο 
ανακύκλωσης. Ο Τρικούπης λοιπόν, μάλλον 
θα αποτύγχανε παταγωδώς να αφυπνίσει τον 
Έλληνα.

Ποσό εύκολα ξέχασε ο Έλληνας πολίτης ότι 
εκείνος καθορίζει τα της πόλεως του ,ότι ο ίδιος 
πρέπει να αποτελέσει τον φορέα των άρχων της 
πολικής αλλαγής, την ίδια την πολιτική αλλαγή;
 Αφήνοντας στο περιθώριο το αστείο – 
ακριβέστερα το γελοίο- της παραπάνω 
«υπόθεσης εργασίας», το συμπέρασμα που 
βγάζουμε είναι ότι ο Νεοέλληνας μάλλον ξέχασε 
ότι είναι πολίτης. 

Η απαξίωση της πολίτικης, η αποπολιτικοποίηση 
του πολίτη, αποτελούσε και αποτελεί σύνηθες 

φαινόμενο σε περιόδους κρίσης. Χωρίς να 
είναι δυνατή η εξέταση της έκθεσής του σε 
άλλες περιόδους ,το φαινόμενο αυτό φαίνεται 
να αποτελεί την μεγαλύτερη αρρώστια της 
σύγχρονης ελληνικής κοινωνίας, αυτό που την 
εμποδίζει να δει την ανάγκη –και κυρίως την 
δυνατότητα- της πολίτικης και οικονομικής 
ανάγκης. Την αφήνει καθηλωμένη σε ένα 
ατελείωτο μπαράζ παράπονων , διαμαρτυριών 
και μιζέριας. Σε μια δυσαρέσκεια για 
το οικονομικοπολιτικό σύστημα, για την 
αδυναμία εξεύρεσης πολίτικης λύσης και 
εφαρμογής σειράς απαιτούμενων προ πολλού 
μεταρρυθμίσεων. Ποσό εύκολα ξέχασε ο 
Έλληνας πολίτης ότι εκείνος καθορίζει τα της 
πόλεως του ,ότι ο ίδιος πρέπει να αποτελέσει 
τον φορέα των άρχων της πολικής αλλαγής, την 
ίδια την πολιτική αλλαγή;

Η απαξίωση βεβαία της πολίτικης , έχει οδηγήσει 
στην απαξίωση των δημοκρατικών θεσμών, 
των θεσμών της Κομματικής Δημοκρατίας. 
Ο κατακερματισμός του πολιτικού φάσματος 
και η ραγδαία πτώση της συμμετοχής των 

πολιτών στους κομματικούς σχηματισμούς 
είναι αποτέλεσμα της αδυναμίας του 
αποπολιτικοποιημένου ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ ΛΑΟΥ να 
δημιουργήσει ισχυρά και βιώσιμα πολιτικά 
μορφώματα που θα μπορούν να εφαρμόζουν τα 
πολιτικά τους πιστεύω μέσα από συγκεκριμένη 
πολιτική πρακτική. Αυτό βέβαια δείχνει την 
αδυναμία μας ως πολίτες να σηκώσουμε στις 
πλάτες μας το βάρος ενός Δημοκρατικού 
Πολιτεύματος. Είμαστε, δηλαδή, με αλλά λόγια, 
ανάξιοι ενός πολιτεύματος που εναποθέτει 
την ευθύνη για την ανάπτυξη 
και την ευημερία – την 
αριστοτελική ευδαιμονία- της 
κοινωνίας στον κάθε πολίτη. 
Η παραπάνω κατάσταση σε 
καμία περίπτωση δεν είναι 
ένα τυχαίο γεγονός αλλά 
συνειδητή επιδίωξη όσων 
αποκομίζουν οφέλη από αυτή. 
Η τεχνοκρατική παιδεία, η 
καθιέρωση του ωφέλιμου 
ως του μόνου αναγκαίου 
(κάτι το όποιο ο Αριστοτέλης 
θεωρούσε χαρακτηριστικό του 
δούλου) και η ραγδαία πτώση 
του Αν φανούμε ανάξιοι της 

ανασύστασης της πόλεως , αυτοαποκαλούμαστε 
υπήκοοι , αφού θα ναι για μας αβάσταχτη η 
ευθύνη να φέρουμε την ιδιότητα του πολίτη.

πολιτιστικού επιπέδου των Ελλήνων (φυσικά όλα 
τα παραπάνω δε αφορούν μόνο την Ελληνική 
κοινωνία) ,αποτελεί, σε συνδυασμό με το 
πολιτιστικό ιμπεριαλισμό των ανεπτυγμένων 
βιομηχανικά και οικονομικά χωρών, μια 
συνειδητή πολιτική που αποσκοπεί στον 
πολιτιστικό ευνουχισμό του Έλληνα, ώστε 
να είναι σε θέση να δεχθεί πως ακόμη και 2 
και 2 ίσον με 5 , γεγονός που δείχνει πως ο 
οργουελικός κόσμος λαμβάνει σήμερα σάρκα 
και οστά. Γιατί , δεχόμενοι το παραπάνω , 
θα δεχθούμε με ευκολία και χωρίς κρίση , 
γιατί θα αδυνατούμε να προχωρήσουμε σε 
οποιαδήποτε κρίση και ως εκ τούτου κριτική 
, την μετατροπή μας σε δούλους , στο πλαίσιο 
μιας δημοσιονομικής εξυγίανσης. Γίνεται λοιπόν 
αντιληπτό, το ποιους ευνοεί η αποξένωση των 
Ελλήνων από την πολιτική ζωή της χώρας.

Αυτό λοιπόν που απαιτείται, είναι η πολιτική 
μας αφύπνιση και η επιχείρηση να φέρουμε 
εμείς οι ίδιοι την αλλαγή που η πλειονότητα 
του Ελληνικού λαού δείχνει όχι μόνο να 
επιθυμεί αλλά και να απαιτεί. Είναι αναγκαίο 
λοιπόν, να αποτινάξουμε από επάνω μας κάθε 
υποτέλεια και να διαμορφώσουμε ένα πολίτικο 
περιβάλλον βιώσιμο , από τα κάτω προς τα 
πάνω. Διαφορετικά , αν φανούμε ανάξιοι της 
ανασύστασης της πόλεως , αυτοαποκαλούμαστε 
υπήκοοι , αφού θα ναι για μας αβάσταχτη η 
ευθύνη να φέρουμε την ιδιότητα του πολίτη. 

 ...του Θοδωρή Χονδρογιάννου  

 Ποσό εύκολα ξέχασε ο Έλληνας πολίτης ότι εκείνος 
 καθορίζει τα της πόλεως του ,ότι ο ίδιος πρέπει να αποτελέσει 
 τον φορέα των άρχων της πολικής αλλαγής, την ίδια 
 την πολιτική αλλαγή;  

 Αυτό βέβαια δείχνει 
 την αδυναμία μας ως πολίτες 
 να σηκώσουμε στις πλάτες μας 
 το βάρος ενός 
 Δημοκρατικού Πολιτεύματος. 

Το μνημόνιο γιορτάζει τον ένα χρόνο 

εφαρμογής του και οι επιπτώσεις του έχουν 

ήδη αρχίσει να γίνονται αισθητές στον 

πανεπιστημιακό χώρο, με την αιφνιδιαστική 

περικοπή των συγγραμμάτων. Την ίδια στιγμή, 

πέντε παρατάξεις ζητούν την ψήφο των 

φοιτητών, προσπαθώντας να πείσουν για την 

αποτελεσματικότητα της δράσης τους. Όλα 

τα παραπάνω, καθώς και οτιδήποτε άπτεται 

της εγχώριας και διεθνούς επικαιρότητας, 

δε θα μπορούσαν να μείνουν απαρατήρειτα, 

πόσο μάλλον ασχολίαστα, από το μάτι του 

“Νομικού Παλμού”, του ανεξάρτητου πολιτικού 

περιοδικού της Νομικής. 

Κάπως έτσι λοιπόν, ολοκληρώνουμε την πορεία 

μας για φέτος, για να επανέλθουμε δριμύτεροι 

τον Οκτώβρη, με ανανεωμένη δράση και 

πλούσια επικαιρότητα. 

Αναμένουμε τα κειμενά σας στο: 

palmosnomikisathinon@hotmail.gr 

Οικονομοπούλου Φέλη

Καούρας Κωνσταντίνος

Μπρέγιαννης Φώτης

Στεργίου Βίβιαν

Παναγιωτόπουλος Χαράλαμπος

Φουφρή Δήμητρα

Πλυτά Κατερίνα

Τρισκογιάννης Αποστόλης

Ψύχα Βαρβάρα

Γαλατσάνου Ειρήνη

Χονδρογιάννος Θοδωρής

Σερίφη Ελένη

Μουστάλη Αγγελική

Αναγνωστοπούλου Χαρά

σημ. Το εξώφυλλο είναι λεπτομέρεια από έργο 
του Γιάννη Μόραλη, το οποίο εκτίθεται στην έκθεση 
της Εθνικής Πινακοθήκης με τίτλο: 
“Τιμή στο Γιάννη Μόραλη”
από 11 Μαΐου μέχρι 29 Αυγούστου

EDITORIAL

ΣΥΝΤΑΚΤΙΚΉ ΟΜΑΔΑ

 Μπορούμε μάλιστα να πούμε ότι 
 η Ελλάδα αυτή τη στιγμή 
 βρίσκεται σε δυσμενέστερη 
 θέση από ότι στις αρχές του 2010, 
 όταν δηλαδή προσφύγαμε 
 στο Δ.Ν.Τ και την Ε.Ε για βοήθεια. 

Τα αδιέξοδα 
του Μνημονιου  ...του Δανιήλ Λέκκα 
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Σιωπηρώς …ΒΙΑζόμενοι
 Στον αραβικό κόσμο  ο πόλεμος και οι 
βομβαρδισμοί μαίνονται – Λιβύη (με την ευγενική 
χορηγία του ΝΑΤΟ: μα καλά, δεν είναι ηλίου 
φαεινότερο ότι ο πόλεμος οδηγεί στην ειρήνη;), 
Συρία και μέχρι πρότινος η Αίγυπτος. Ο Μπιν Λάντεν 
δολοφονείται πανηγυρικά και ο αμερικανικός λαός 
ομονοεί…
Η ελληνική πραγματικότητα βαδίζει σε δρόμο 
παρεμφερή, μα το τραγικό της όλης υπόθεσης 
είναι ότι η παράλογο της όλης κατάστασης περνά 
απαρατήρητο. Στα γήπεδα κροτίδες, δακρυγόνα, 
συλλήψεις, ξύλο και δε συμμαζεύεται – στην 
Κερατέα ο Πάγκαλος προπηλακίζεται και γίνεται 
στόχος γιαουρτιών «εις ένδειξη διαμαρτυρίας» - στον 
Άγιο Παντελεήμονα η Χρυσή Αυγή να κάνει κουμάντο 
και να χαιρετά φασιστοειδώς εντός του Δημαρχείου. 
Πριν λίγους μήνες, ο Αλαβάνος και η Πορτάλιου 
απαξιώνονται (στον Άγιο Παντελεήμονα για άλλη μια 
φορά!) και επίσης εισπράττουν γαλακτοκομικά είδη, 
ενώ το Δεκέμβρη έκανε το γύρο του κόσμου η εικόνα 

του Χατζηδάκη με το πρόσωπο ματωμένο από την 
αγανάκτηση των διαδηλωτών στην πορεία της 15ης 
Δεκέμβρη…
Βλέπουμε ένα κράτος να έχει χάσει πια το παιχνίδι, 
να υπογράφει συμφωνίες κάτω από το τραπέζι «για 
το καλό μας» και να τις ανακοινώνει 6 μήνες μετά, να 
αυτοαναιρείται και να έχει χάσει πάσα εμπιστοσύνη. 
Τα δε όργανα του κράτους ξυλοκοπούν ανηλεώς και 
αδιακρίτως – προς συμμόρφωση ή μάλλον… προς 
παραίτηση. 
Ένας κόσμος όλο βία… Την εκτός συνόρων την 
αναλύουμε, τη συζητάμε και όλοι τασσόμαστε 

κατά αυτής… Με την εντός συνόρων τι γίνεται; 
Θεωρείται δυστυχώς δεδομένο ότι η κατηγορία 
«βία στα γήπεδα» αποτελεί φυσικό και αναπότρεπτο 
επακόλουθο του ελληνικού αθλητισμού, και 
ουδείς φαίνεται να ασχολείται με την ανεξέλεγκτη 
κατάσταση, καθότι ο οπαδισμός εξυπηρετεί πολλά 
συμφέροντα – και αποτελεί και τόπο ξεσπάσματος 
της οργής. Η μπάλα έγινε το όπιο του λαού…
Όσον αφορά στις εκδηλώσεις βίας απέναντι σε 
πολιτικά πρόσωπα, η δικαιολογητική βάση που 
ακούγεται από τους υποστηρικτές αυτής είναι πως 
«πρόκειται περί αυθόρμητης αντίδρασης στη βία 
του συστήματος». Και κάπου εδώ παρατηρούνται τα 
λογικά άλματα…
Οι πολιτικοί είναι μέρη και όχι εκπρόσωποι του 
συστήματος. Χτυπώντας εκείνους δεν συνετίζονται 
και δεν απαλείφονται τα κακώς κείμενα. Σε 
καμία περίπτωση. Ίσα ίσα που τέτοιου είδους 
συμπεριφορές μόνο ως μπούμερανγκ έχουν 
λειτουργήσει ως τώρα, καθότι καταδεικνύουν την 

έλλειψη ουσιώδους αντιλογίας και άρα αντιπρότασης 
– η ψυχολογία του όχλου ποτέ δεν έσωσε κανέναν. 
Εν προκειμένω μιλάμε για όχλο και όχι για 
επαναστατημένο λαό. 

Η βία δεν είναι λύση για κανένα πρόβλημα, 
είναι, αντίθετα, η αρχή πολλών- χρησιμοποιείται 
κατά κόρον από μικρούς ανθρώπους και μεγάλα 
συμφέροντα. Το απογοητευμένο – παραιτημένο 
ύφος στο άκουσμα τέτοιων περιστατικών είναι η 
χειρότερη δυνατή αντιμετώπιση. Όχι, ο κόσμος δεν 
είναι ανεπίδεκτος αλλαγών, όχι, κανείς δεν έκανε 
καλά με το να χτυπήσει το Χατζηδάκη ούτε και η 

αστυνομία ξέρει τι κάνει όταν χτυπά διαδηλωτές. Α, 
ούτε και ο Ομπάμα δουλεύει για το καλό μας – δεν 
δολοφόνησαν και την τρομοκρατία. 
Η αλλαγή, η κοινωνική επανάσταση είναι 
πιο αναγκαία από ποτέ. Η επανάσταση όμως 
προϋποθέτει και 
εμπεριστατωμένη 
στάση, θεμελίωση 
με ιδεολογικό 
υπόβαθρο και 
φυσικά μια 
αντιπρόταση. 
Και φυσικά, μια 
επανάσταση δε θα 
‘πρεπε να θρηνεί 
ούτε θύματα ούτε 
και παράπλευρες 
απώλειες. Αυτή 
είναι αρμοδιότητα 
της ανεξέλεγκτης 
βίας – συγγνώμη, 
της βίας ως 
αντίδραση. 
Η εποχή μας χρήζει 
ουσιαστικής εσωτερικής μεταβολής. «Πρέπει να 
γίνουμε η αλλαγή που θέλουμε να δούμε» είπε 
ο Γκάντι. Και τα λόγια του είναι πιο επίκαιρα από 
ποτέ- πρέπει να αποβληθεί επιτέλους η ανάγκη για 
θέαμα (βλέπε γηπεδισμούς), και οι προπηλακισμοί, 
οι πολεμικές συρράξεις, οι δολοφονίες και οι 
τραμπουκισμοί να μην αντιμετωπίζονται απλά ως 
θέματα μακροσκελών συζητήσεων, αλλά ως υπαρκτά 
κοινωνικά προβλήματα. Τι κρύβεται από πίσω; 
Διαφωνείς με το κρυπτόμενο μέρος; Γιατί; Αντίδρασε! 
Ευαισθητοποίησε: μίλα, γράψε, προσπάθησε να 
βρεις συμμάχους, να επιστήσεις την προσοχή όσων 
απέχουν. Στείλε επιστολές, πήγαινε σε πορείες για 
να διαδηλώσεις όχι για να δεις ή να συμμετέχεις σε 
επεισόδια. Αλλά κυρίως… μην παραιτείσαι. Η ελπίδα 
πεθαίνει τελευταία…

 Η βία δεν είναι λύση για κανένα πρόβλημα, είναι, αντίθετα, η αρχή 
 πολλών- χρησιμοποιείται κατά κόρον από μικρούς ανθρώπους 
 και μεγάλα συμφέροντα. 

 ...της Ειρήνης Γαλατσάνου 

Νομικά παράδοξα

• Στο Μαϊάμι είναι παράνομο να παριστάνεις ένα ζώο.
•  Στο Κεντάκυ είναι υποχρεωτικό καθένας να κάνει μπάνιο 

τουλάχιστον μία φορά το χρόνο.
•  Στην Ταϋλάνδη, δεν επιτρέπεται να πατήσεις πάνω σε 

οποιοδήποτε εθνικό νόμισμα.
•  Στην Ελβετία, δεν επιτρέπεται να πλένεις το αυτοκίνητό σου την 

Κυριακή
•  Στη Σουηδία, η πορνεία είναι νόμιμη, αλλά η χρήση των 

υπηρεσιών από πελάτη είναι παράνομη.
•  Στη Σιγκαπούρη απαγορεύεται η κατανάλωση τσίχλας.
•  Στο Σαν Σαλβαδόρ η οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλ 

τιμωρείται με εκτέλεση.
•  Στο Μεξικό οι ιερωμένοι δεν επιτρέπεται να φορούν άμφια 

δημόσια.

•  Στην Αυστραλία, μόνο ηλεκτρολόγοι με άδεια μπορούν να 
αλλάζουν λάμπες.

•  Στο Ηνωμένο Βασίλειο όλοι οι άρρενες πρέπει να προπονούνται 
στην τοξοβολία περί τις δύο ώρες κάθε εβδομάδα, υπό την 
επιτήρηση των ντόπιων κληρικών

•  Στον Καναδά, όταν απελευθερώνεσαι από τη φυλακή, δικαιούσαι 
ένα όπλο με σφαίρες κι ένα άλογο για να ταξιδεύσεις με ασφάλεια.

•  Στη Δανία τα εστιατόρια δεν επιτρέπεται να χρεώσουν το νερό, 
εκτός αν σερβίρεται με κάποιο άλλο συνοδευτικό όπως πάγο ή 
φέτα λεμονιού.

•  Στη Γαλλία, το τασάκι θεωρείται φονικό όπλο.
•  Στο Ισραήλ, απαγορεύεται να φέρεις αρκούδες στην παραλία
•  Στη Σουαζιλάνδη απαγορεύεται η χειραψία μεταξύ αντρών και 

νεαρών κοριτσιών.

 ...του Χαράλαμπου Παναγιωτόπουλου 

Νόμοι παράξενοι, παράλογοι, απαρχαιωμένοι και κυρίως ΑΣΤΕΙΟΙ ... 
Κι όμως πέρα για πέρα πραγματικοί!!! Ξέρετε ότι:
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Συνδικαλισμός

Ο «συνδικαλισμός» της πράξης...

 Αδύνατο  να καταργηθούν οι κοινωνικές 
διεκδικήσεις, να καταλυθεί το αγωνιστικό πρόταγμα 
ομάδων συμφερόντων και πίεσης όταν η λήψη της 
απόφασης επιτάσσει συνεννόηση. Κι αν η απόφαση 
είναι σκληρή (όπως πολλές σήμερα) η συνεννόηση 
είναι και στοιχείο νομιμοποίησης. Τίθεται όμως το 
ερώτημα αν μία συνεννόηση προκατασκευασμένη, 
σαθρή και μέσω αυτοαποκαλούμενων 
αντιπροσώπων αλλά επί της ουσίας σφετεριστών 
της συναδελφικής αδιαφορίας ή αβροφροσύνης 
συνιστά νομιμοποιητικό έρεισμα. Και αν όχι, 

ανακύπτει προβληματισμός για το αν αυτή η 
στρέβλωση είναι χρήσιμη. 
Ο συνδικαλισμός ως κορπορατιστικό στοιχείο του 
πολιτικού μας κορμού είναι η αμεσοδημοκρατική 
σταθερότητα στην πρόταξη φιλελευθεριστικών 
αιτημάτων και εγγυάται την εφαρμογή 
κυβερνητικών αποφάσεων, αφού τις καθαγιάσει 
στην ιερότητα της συν-απόφασης. Ως εδώ 
κανένας, εξαιρουμένων των ουτοπιστών, δεν θα 
εντοπίσει προβληματική λειτουργία, δεδομένης 
α) της κομματικής δημοκρατίας ως στοιχείο του 

πολιτικού μας συστήματος και β) της ανάγκης για 
πραγματιστική προσέγγιση της πολιτικής που ενέχει 
την κοινωνικοσυμβολαιική συναίνεση χορηγούμενη 
στη βάση της διαφύλαξης δικαιωμάτων. 
Δίκαιο λοιπόν το αίτημα του εργαζομένου για 
αντιπροσώπευση. Παραμένει όμως δίκαιο 
όταν δεν υφίσταται κοινωνική διεκδίκηση αλλά 
εργαλειακή μεταχείριση της κοινωνικής αντοχής 
για την κλαδική, εσωστρεφή ωφέλεια; Αδύνατο οι 
κομματικές επιδιώξεις να χρωματίζουν εμφατικά 
την πολυδιάσπαση του εργατικού κινήματος, 

αδύνατο η φιλεργατική ρητορεία να υποκρύπτει το 
φοβερό πρόσωπο της κοινωνικής δυσαρμονίας, 
αδύνατο να συνθηματολογούν όσοι καλλιέργησαν 
την ανικανότητα των συναδέλφων τους με την 
κλοπή δημοσίου χρήματος (κλοπή νομιμοποιημένη 
στη μορφή επιδόματος ας πούμε). 
Η νοοτροπία δεν αλλάζει με την αφομοίωση ή με το 
ακίνδυνο παιχνίδι των συνδικαλιστών μπροστά απ’ 
τη Bουλή κάθε πρωτομαγιά και το σκόρπισμα της 
εντύπωσης. Αλλάζει όταν τα αγωνιστικά σύμβολα 
που μάθαμε να συνηθίζουμε και να αγνοούμε 
προσδιορισθούν στη βάση ενός νέου συμβολαίου 
απαλλαγμένου από τα φαντάσματα άλλων καιρών 
που ακόμη μας κάνουν αντιδραστικούς. 

 Ποιος σήμερα  όταν ακούει «συνδικαλιστής» 
δεν σκέφτεται τον υπάλληλο του Δημοσίου 
(ή τον φοιτητή), που κάτω από τη στέγη του 
κομματικού του πατέρα εργάζεται λιγότερο και 
αμείβεται περισσότερο (ή προσδοκά σ’ αυτό); 
Είναι αλήθεια ότι στην κοινή συνείδηση έχει 
αποτυπωθεί ένα τέτοιο πρότυπο, που τείνει να 
γίνει στερεότυπο, για τον Έλληνα συνδικαλιστή. 
Είναι επίσης αλήθεια ότι ο τρόπος με τον οποίον 
κυρίως διενεργείται ο συνδικαλισμός στις μέρες 
μας προσφέρει άπλετη δικαιολογητική βάση για 
αυτού του είδους τις εντυπώσεις` από τη μία, η 
ιδιωφελής επιδίωξη μέσω της «συλλογικής», 
κατά τα λοιπά,  δράσης και από την άλλη, η 
φονταμενταλιστική επιδίωξη ανατροπής και 
εξέγερσης. Δύο άκρα εν ολίγοις…

Πώς θα ‘ταν, όμως, ο «συνδικαλισμός», αν 
χρόνια τώρα δεν αρκείτο η κοινωνία μας σε 
αυτήν την απαξιωτική θεώρηση και προχωρούσε 
σε μία παράλληλη εποικοδομητική δράση; Ή 

καλύτερα πώς θα ‘ταν η ίδια η κοινωνία μας 
ακόμη; O «συνδικαλισμός», άλλωστε, δεν είναι 
μια δραστηριότητα κομματική, για λίγους και 
συγκεκριμένους «βολεψάκηδες», αλλά αντίθετα 
είναι και πρέπει να ‘ναι μία πράξη «πολιτική», 
συλλογική και ατομική ταυτόχρονα, ένα κομμάτι 
της καθημερινότητας. Κάθε μέρα διεκδικούμε 
αυτά που αξίζουμε όχι μόνο απέναντι στο 
«κακό» κράτος ή στον «κακό» εργοδότη, αλλά 
απέναντι στον οποιονδήποτε, με τον οποίον 
διαπραγματευόμαστε τα όρια της εξουσίας μας, 

ατομικής ή και συλλογικής. Γιατί η ζωή μας δεν 
είναι σαν από πάντα διαμορφωμένη, στατική, 
αλλά συν-διαμορφώνεται μέρα με την ημέρα με 
τη συμμετοχή ή και την αδιαφορία μας.

Και αν αυτό φαίνεται, σε επίπεδο εργασιακού 
συνδικαλισμού, δυνατό για τον ιδιωτικό τομέα, όπου 
βέβαια ελλείπει ακόμη το «η ισχύς εν τη ενώσει», 
είναι ιδιαίτερα δύσκολο έως και αδύνατο για τον 
δημόσιο, όπου η διαπλοκή κράτους-κομμάτων-
συνδικαλισμού δεν επιτρέπει μια ελεύθερη 
αναμέτρηση των εκατέρωθεν πόλων εξουσίας. Εξ 
αυτού, όμως, δεν είναι ο συνδικαλισμός που πρέπει 
να περιορίσει τη δράση του, αλλά το ίδιο το Δημόσιο-
εργοδότης είναι που πρέπει να απεξαρτηθεί από τα 
κόμματα και τις προεκτάσεις τους.

 Η νοοτροπία δεν αλλάζει με την αφομοίωση    
 ή με το ακίνδυνο παιχνίδι των συνδικαλιστών μπροστά    
 απ’ τη Bουλή κάθε πρωτομαγιά και το σκόρπισμα     
 της εντύπωσης.   

 O «συνδικαλισμός», άλλωστε, δεν είναι μια δραστηριότητα  
 κομματική, για λίγους και συγκεκριμένους   
 «βολεψάκηδες», αλλά αντίθετα είναι και πρέπει να ‘ναι   
 μία πράξη «πολιτική», συλλογική και ατομική ταυτόχρονα,      
 ένα κομμάτι της καθημερινότητας.

 ...της Βίβιαν Στεργίου 

 ...του Κωνσταντίνου Καούρα 

ΟΙ ΟΨΕΙΣ ΤΟΥ ΙΔΙΟΥ ΝΟΜΊΣΜΑΤΟΣ

Από την ίδρυση στην επανίδρυση;

Αν και πάντα απερχόμενο, το Κεντρικό Συμβούλιο 
της Ε.Φ.Ε.Ε. (Εθνική Φοιτητική Ένωση Ελλάδος) 
προκηρύσσει κάθε χρόνο την ημερομηνία 
διεξαγωγής των φοιτητικών εκλογών. Και λέμε 
«απερχόμενο», διότι στην ουσία η Ε.Φ.Ε.Ε. 
έχει να συγκροτηθεί σε σώμα και να εκλέξει 
νέο συμβούλιο από το 1996. Οι διαδοχικές 
αποχωρήσεις των φοιτητικών παρατάξεων από 
τα Πανσπουδαστικά της Συνέδρια είναι που 
ευθύνονται για αυτήν την περιδίνησή της σε 
αχρησία. Τι ακριβώς, όμως, είναι η Ε.Φ.Ε.Ε.; 
Είναι το σωματείο συγκρότησης των φοιτητών 
σε πανελλήνιο επίπεδο, ένας χώρος συνεύρεσης 
των φοιτητικών συλλόγων ολόκληρης της χώρας. 
Πρόκειται, δηλαδή, για ένα συλλογικό φορέα 
εκπροσώπησης και προώθησης των φοιτητικών 
αιτημάτων, που μπορεί να διαπραγματευτεί σε 

υψηλό επίπεδο με τις εκάστοτε κυβερνήσεις και να 
προσδώσει μαζικότητα στις φοιτητικές δράσεις.
Η απαιτούμενη ενότητα, όμως, δε φαίνεται επιτεύξιμη 
υπό τις σημερινές παραταξιακές συνθήκες. Κάποιοι 
αναρωτιούνται σχετικά με τους όρους αυτής, 
άλλοι φοβούνται το δικομματικό καπέλωμα των 
φοιτητών, ενώ οι περισσότεροι που βλέπουν θετικά 
το ενδεχόμενο επανασύστασης της Ε.Φ.Ε.Ε., μάλλον 
την στοχάζονται ως ένα «άρμα» εξυπηρέτησης ιδίων 
στοχεύσεων. Ένας τέτοιος πολυκερματισμένος 
φοιτητικός σύλλογος δύσκολα, όπως έχει αποδείξει 
μέχρι σήμερα, θα μπορούσε  όχι μόνο να συν-
αποφασίσει, όσο αυτό είναι δυνατόν, αλλά ακόμα 
και να συζητήσει. Μόνο με την υπέρβαση της 
ενδοπαραταξιακής περιχαράκωσης θα μπορούσε 
ο θεσμός της Ε.Φ.Ε.Ε. να προσφέρει στο 
φοιτητικό «γίγνεσθαι». Γιατί, αλλιώς, αν είναι να 

αναπαραγάγει την ήδη υπάρχουσα συνδικαλιστική 
πραγματικότητα, οι περισσότεροι μάλλον θα 
αμφέβαλλαν για την ίδια τη χρησιμότητά της.
Πάντως, η σημαντική δράση της κατά το παρελθόν, 
η οποία και υπογραμμίζεται παρακάτω από τον 
ιδρυτικό πρόεδρό της Γιάννη Τζαννετάκο, μας καλεί 
να είμαστε όχι μόνο πιο υπεύθυνοι αλλά και πιο 
αισιόδοξοι για το μέλλον της.

O Γιάννης Τζαννετάκος,  
δημοσιογράφος και πρώτος 
πρόεδρός της (1963-64), 
τοποθετείται 

«Κατά την περίοδο 1955-67 θεμελιώθηκε, 
αναπτύχθηκε και καταξιώθηκε το μεταπολεμικό 
Φοιτητικό Κίνημα (Φ.Κ.). Με βασικά ερεθίσματα 

το Κυπριακό, τις συνθήκες σπουδών, 
τις δημοκρατικές ελευθερίες (114) 
και την αύξηση των κονδυλίων για 
την Παιδεία (15%). Κατά τη βαθμιαία 
ωρίμανση του το Φ.Κ. διαπίστωσε την 
ανάγκη να δρα συντονισμένα και σε 
πανελλαδικό επίπεδο. Έτσι, από το 4ο 
Πανσπουδαστικό Συνέδριο (Απρίλιος 
’63) προέκυψε η ίδρυση της ΕΦΕΕ.
Στο Φ.Κ. αντανακλούνταν τα 
φοιτητικά τμήματα που υπήρχαν σ’ 
όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα 
της εποχής με κυρίαρχο ρόλο 
την Ένωση Κέντρου και την ΕΔΑ. 
Υπήρχε, όμως, κατοχυρωμένη εν 
τοις πράγμασι αυτονομία του Φ.Κ. 

από τα κόμματα. Άλλωστε η εκλογή σ’ όλες τις 
βαθμίδες των αντιπροσωπευτικών οργάνων του 
γινόταν σε προσωπική βάση και μ’ επιλογή των 
υποψηφίων με σταυρό προτίμησης. Παράλληλα, 
το αυξημένο ενδιαφέρον των φοιτητικών μαζών 
με τη συμμετοχή τους στις λειτουργίες και τις 
κινητοποιήσεις διασφάλιζε την επικράτηση 
των πλειοψηφιών που διαμορφώνονταν σε 
προγραμματικές συμπτώσεις ή συμφωνίες. 
Σε γενικές γραμμές, τα Φοιτητικά Σωματεία και η 
τριτοβάθμια ΕΦΕΕ εκπροσωπούσαν αυθεντικά το 
Φ.Κ. το οποίο καταδιωκόταν συστηματικά από τις 
Αρχές της Πολιτείας, αλλά και των ΑΕΙ. Ουδέπαν 
το πανεπιστημιακό άσυλο ήταν αναγνωρισμένο. 
Χαρακτηριστικό του κύρους και της συνειδητότητας 
του Φ.Κ. είναι το γεγονός ότι σχεδόν όλα τα 
αντιχουντικά αντιδικτατορικά σκιρτήματα 
προέρχονταν από τους κόλπους του. 
Δυστυχώς από τη δεκαετία του ’80 το 
μεταδικτατορικό Φ.Κ. δεν κατορθώνει να 
συγκροτήσει μιαν αντιπροσωπευτική ΕΦΕΕ 
μολονότι η νομοθεσία έχει εκχωρήσει σ’ αυτό 
το Φ.Κ. εξωφρενικά προνόμια σ’ όλα τα επίπεδα 
λειτουργίας των ΑΕΙ. Η απουσία αυθεντικής 
αντιπροσώπευσης επιτρέπει σ’ ανεύθυνα 
γκρουπούσκουλα μ’ ακραίες κι αντιδημοκρατικές 
απόψεις να επιβάλλει το «δίκαιο» της βίας και του 
τραμπουκισμού στους ακαδημαϊκούς χώρους. 
Πιστεύω πως εάν οι φορείς του Φ.Κ. απαίτησαν 
μαζικότητα και αντιπροσωπευτικότητα κι άρχισαν 
να επιδεικνύουν ανοχή απέναντι στις δημοκρατικές 
αντιλήψεις, πιθανόν να δημιουργηθούν οι 
προϋποθέσεις ώστε ν’ αναγεννηθεί το Φ.Κ. και ν’ 
αποτελέσει αξιόπιστο παράγοντα στο δημόσιο βίο κι 
όχι ταραχοποιό στοιχείο…»

 ...του Κωνσταντίνου Καούρα  O Γιάννης Τζαννετάκος, 
δημοσιογράφος και πρώτος 
πρόεδρός της (1963-64), 
τοποθετείται

Ε.Φ.Ε.Ε.

 Ο Γιάννης Τζαννετάκος μας μιλά για τα πρώτα χρόνια    
 λειτουργίας της Ε.Φ.Ε.Ε., αλλά και για το ενδεχόμενο   
 επανασύστασής της σήμερα…   
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 Από τα πιο πολυσυζητημένα και 
κρίσιμα θέματα της φοιτητικής 
κοινότητας είναι οι φοιτητικές εκλογές.  
Κάθε χρόνο αρχές του Μάη παρατηρούνται 
πυρετώδεις προετοιμασίες εντός και εκτός των 
συνδικαλιστικών παραγόντων: τραπεζάκια στα 
προαύλια, τηλέφωνα σωρό, πάσης φύσεως 
ψηφοθηρικές… συγγνώμη, διαδικασίες ενίσχυσης 
της παράταξης.
Οι εκλογές λαμβάνουν χώρα (τουλάχιστον έτσι 
έχει δείξει η ιστορία) εντός πανηγυρικού κλίματος: 
τραπεζάκια στο προαύλιο και τουλάχιστον τρεις 
διαφορετικές μουσικές στη διαπασών – στις 
«εκλογικές αίθουσες» μέλη κάθε παράταξης 
φροντίζουν για τη διαφάνεια της όλης διαδικασίας 
– τουλάχιστον στη Νομική δεν έχουν απαγορευτεί 
ακόμα τα παραβάν…
Το περιπετειώδες κομμάτι των εκλογών όμως είναι 
η καταμέτρηση. Κόσμος και κοσμάκης συρρέει 
γεμάτος χαρά, καινούρια συνθήματα και ενίοτε 
τύμπανα προς ενίσχυση της κομματικής κερκίδας 
της προτίμησής του (είναι στενοί οι δεσμοί μεταξύ 
των συντρόφων), τα φώτα σβήνουν μυστηριωδώς και 
ως εκ θαύματος πολλαπλασιάζονται οι ψήφοι της 
παράταξης που προηγείται κι ο θυμός των λοιπών 
αποδεικνύεται ασυγκράτητος… Μπουκάλια και 

σκουπιδοτενεκέδες εκτοξεύονται, πυροσβεστήρες 
προσπαθούν να ηρεμήσουν τα πνεύματα και η σχολή 
καταλήγει πεδίο μάχης, καθότι οι αντίπαλοι ψάχνουν 
απεγνωσμένα για πολεμοφόδια: τραπεζάκια και 
έδρανα σπασμένα, οι τοίχοι καταρρέουν και οι 
δημοκρατικές διαδικασίες κείτονται αιμόφυρτες…
Πραγματικά, τα περσινά γεγονότα θα πρέπει να 

γίνουν παράδειγμα προς αποφυγή. Δεν είναι 
δυνατόν αντί για τα αποτελέσματα των εκλογών (τα 
οποία παρεμπιπτόντως δεν επικυρώθηκαν από όλες 
τις παρατάξεις) την επόμενη μέρα να συζητείται 
ο αριθμός των φοιτητών που κατέληξαν στα 
νοσοκομεία. Δεν είναι δυνατόν να λαμβάνουν χώρα 
στα Πανεπιστήμια πρακτικές που θυμίζουν ζούγκλα. 
Και το χειρότερο απ’ όλα είναι η περηφάνια των 
νικητών της μάχης: θεωρούν ότι έτσι επιβλήθηκε 
δικαιοσύνη. Οι εκλογές κατέληξαν πόλεμος. 
Και κάτι άλλο: η αποχή δε βοηθάει κανέναν. 
Το μήνυμα που περνάει αμέσως ξεχνιέται και 

εκλαμβάνεται μόνο ως ανοχή. Ούτως ή άλλως τα 
ποσοστά βγαίνουν επί των εγκύρων ψηφοδελτίων 
και όχι επί των ενεργών φοιτητών. Συνεπώς, 
καλό θα ήταν να έχει ο κάθε φοιτητής λόγο για τα 
τεκταινόμενα στη σχολή του: είτε επιδοκιμαστικό είτε 
καταδικαστικό. Η σιωπή είναι απλά σιωπή.

 Δεν είναι δυνατόν να λαμβάνουν χώρα στα Πανεπιστήμια πρακτικές  
 που θυμίζουν ζούγκλα. Και το χειρότερο απ’ όλα είναι η περηφάνια  
 των νικητών της μάχης.

Οι φοιτητές μιλούν...

Σημείωση: δεν έχει γίνει πιστή αναπαραγωγή 
των όσων είπαν οι ερωτηθέντες.

 «Ναι, θα ψηφίσω.  παρόλο που η 

εκπροσώπηση από τις παρατάξεις δεν είναι 

αποτελεσματική και περιχαρακώνει το φοιτητικό 

κίνημα, κάτι που δεν αποκλείεται ότι συμβαίνει 

και στην κοινωνία με τα πολιτικά κόμματα, η 

αποχή θα βοηθήσει στην αναπαραγωγή μόνο της 

ίδιας κατάστασης που θα μείνει ανεπηρέαστη. 

προτιμότερο είναι να ψηφίσουμε τον λιγότερο 

κακό απ’ το να απέχουμε εντελώς. ως πρωτοετείς 

καλούμαστε να δώσουμε ένα μήνυμα με την 

ψήφο μας το οποίο θα σηματοδοτήσει πώς 

αντιλαμβανόμαστε ότι μπορεί βελτιωθεί η 

κατάσταση.»
Ιάσων Καρανίκας

 «Ναι, θα ψηφίσω.  Οι εκλογές δεν πρέπει να κυριαρχούν στον σ.φ.ν. ζητούμενο είναι η καθημερινή πολιτική συμμετοχή μέσω της οποίας τόσο ο σύλλογος όσο και η σχολή θα βελτιωθούν. Οι εκλογές πάντως μπορούν να αποτυπώσουν τις πολιτικές τάσεις στο βαθμό που η γενική αποχή δε στρεβλώνει την εικόνα. θεωρώ ότι το πανεπιστήμιο συνδέεται με την κοινωνία και κατ’ επέκταση ακόμη και στα αυστηρώς πανεπιστημιακά θέματα υποβόσκει πολιτική ιδεολογία. η αποχή δηλώνει αδιαφορία για τα πολιτικά ζητήματα εν γένει τα οποία σε καμία περίπτωση δεν μπορούμε να παραβλέψουμε στις φοιτητικές εκλογές οδηγώντας το πανεπιστήμιο σε απομονωτισμό.»
Ιάσων Κουτούφαρης-Μαλανδρίνος

 «Όχι, δε θα ψηφίσω.  οι παρατάξεις είναι απογοητευτικές, αφού π.χ. η πρώτη σε δύναμη δ.α.π. στερείται πολιτικού λόγου και προτάσσει τη δύναμη που της δίνει η κοινωνική επιρροή της, ενώ η δεύτερη σε δύναμη π.α.σ.π.  παγιδεύεται στην προσπάθεια να απεγκλωβιστεί από την κομματική ταύτιση. η διαδικασία είναι εκφυλισμένη και ήδη η αφισορρύπανση δείχνει το επίπεδο όσων διεκδικούν την ψήφο μας. δεν πιστεύω ότι όποιος δεν ψηφίζει στη σχολή είναι  πολιτικά αμέτοχος, δε θα κρατούσα στην κοινωνία την ίδια στάση όπου η ψήφος έχει μεγαλύτερη σημασία και ουςιώδες αντίκρισμα. στις φοιτητικές εκλογές υπάρχουν δυσλειτουργίες όπως η νοθεία και άλλα πρακτικά ζητήματα, ενώ η αντιπροσώπευση από τις παρατάξεις δεν είναι επιτυχημένη. αισθάνομαι ότι μόνο η λευκή ψήφος θα μπορούσε να με εκφράσει.»

Πρωτοετής Φοιτήτρια

 «Ναι, θα ψηφίσω.  ως πρωτοετής θέλω 

να έχω αυτήν την εμπειρία και να διεκδικήσω  

μέσω της ψήφου μου. για παράδειγμα όσα 

συμβαίνουν με τα συγγράμματα δε με έχουν 

αφήσει ανεπηρέαστη.  θεωρώ ότι μέσω της αποχής 

δεν εκφράζεσαι. η αποχή έχει σταματήσει να είναι 

άποψη.» Πρωτοετής Φοιτήτρια

18 μαΐου: φοιτητικές εκλογές. 
Πέντε παρατάξεις διεκδικούν την ψήφο μας. 
Έξι πρωτοετείς συνάδελφοι 
μας αναφέρουν 
τι σκέφτονται όταν τους ρωτάω 
αν θα ψηφίσουν ή όχι και γιατί. 

 «Ναι, θα ψηφίσω.  Παρόλο που οι εκλογές λειτουργούν προβληματικά η αποχή 

δε συνιστά διέξοδο. Αντίθετα, επαφίεται σε άλλους να αποφασίσουν για ζητήματα που 

αφορούν  όλους τη στιγμή που η λύση είναι άλλη. Αντί να γίνουμε έρμαια μπορούμε να 

χρησιμοποιήσουμε αυτόν το δυσλειτουργικό θεσμό για τη βελτίωση και του ίδιου και 

της σχολής γενικότερα.»
Φίλιππος Σιαπλαούρας

«Όχι, δεν θα ψηφίσω. δεν με εκφράζει καμία παράταξη και το εκλογικό 
αποτέλεσμα χρησιμεύει για εσωτερική τους κατανάλωση. η διαδικασία είναι ευτελής 
και δεν μου προξενούν καμία εντύπωση οι βιαιοπραγίες των περασμένων εκλογών. 
άλλωστε η γενική συνέλευση είναι τόσο ανοργάνωτη που είναι δηλωτική και του 
επιπέδου στο οποίο θα κινηθούν προεκλογικά και μετεκλογικά οι παρατάξεις.» 

Πρωτοετής Φοιτήτρια

Φύσηξε αέρας και 
μπερδεύτηκαν μαλλιά και μυαλά 
(ή οι σκέψεις ενός Μάη που κοχλάζει)

Σταυροφορίες...  ...της Ειρήνης Γαλατσάνου  ... επιμέλεια: Βίβιαν Στεργίου  

 ...της Γεωργίας Δρακάκη 

 -Γιατί τα πράγματα συνεχίζουν να ταξιδεύουν 
προς ένα ερεβώδες τίποτα; Γιατί ενώ όλοι 
διαμαρτυρόμαστε, η κατάσταση παραμένει 
στάσιμη; Πότε , άνθρωπε, θα ξεκουμπώσεις από 
πάνω σας όλα εκείνα τα παλτό σας τα ραμμένα 
από μίση και κακεντρέχειες και μικρότητες και 
δυστυχίες; Πότε, άνθρωπε, θα μεθύσεις με το 
κρασί του ανθρώπου;

 -H αληθινή στροφή θα ξεφυτρώσει 
σα λουλούδι από τις φλέβες μας και θα 
μοσχομυρίσει ελπίδα ο τόπος. Ονειρεύομαι 
αλληλεγγύη στη βαθύτερη ουσία της. Πέρα 
από στέρφες ΓΣ, πέρα από παλιόχαρτα που 

διαβάζονται και 
ξεχνιούνται. Μην 
αναλύεις άλλο, μην 
αναλώνεσαι. Ώρα, 
Σίσυφε, να πάψεις να 
πηγαινοφέρνεις το 
βοτσαλάκι σου. Ώρα, 
προτού αλλάξεις τον 
κόσμο, να αλλάξεις 
εσένα.

 -Ο αέρας  μυρίζει 
προεκλογικές κάψες, 

σαν κάτι σάπιο, κάτι κίβδηλο. Οι αριστεροί 
φοβούνται ο ένας τον άλλο, ξέρουν, άλλωστε, ότι 
δεν έχουν ελπίδες να ρίξουν την πρωτοπόρα. 
Ξέρουν ότι δεν μπορούν. Δεν έχουν καταλάβει 
ακόμα, όμως, το αληθινό γιατί. Κατηγορούν 
τους φοιτητές για αδιάφορους και βολεμένους. 
Αναρωτιούνται αν θα υπάρξουν ανεξάρτητες 
υποψηφιότητες στις φετινές εκλογές. (Γιατί;)

 -Ο καθένας μας έχει το δικό του σύμπαν 
μέσα στον εγκέφαλό του. Άσε με να έχω το 
δικό μου-είμαι ειλικρινά αβλαβής γιατί επέλεξα 
το δρόμο της φωνής. Μπορώ να παραγάγω 
πολιτική ακόμα και αν δεν έχω διαβάσει όσα 
εσύ, ακόμα και αν μπερδεύω κάποια ονόματα, 
κάποιες ημερομηνίες και γεγονότα. Αλλά είμαι 
κάθε μέρα στις πλατείες και στα τρένα, και 
βλέπω τα πρόσωπα και ακούω τις σφιγμένες 
ανάσες των ανθρώπων την ώρα που εσύ 
παπαγαλίζεις τη γραμμή του κόμματός σου σε 
κάποιον πρωτοετή που ντρέπεται να σου πει να 
σκάσεις.

 -Η επανάσταση  σιγοβράζει, να το 
ξέρεις. Και κάποια στιγμή θα εκραγεί από τα 
καζάνια μας. Όσο είναι νωρίς διάλεξε τι ρόλο 
θα βαρέσεις: θα είσαι κομμάτι της, θα είσαι 

επικριτής της ή μήπως δεν ξέρεις ακόμα τι 
θα κάνεις; Κι αν όχι ακόμα, πότε θα ξέρεις, 
επιτέλους; Σε χρειαζόμαστε.

 - Άσε το μυαλό σου  αλώβητο από τις 
ιδέες που τρέχουν σα σφαίρες εδώ μέσα. Βρες 
τις δικές σου ιδέες, μα μην τις προσκυνήσεις, 
απλώς διάσπειρέ τες. Μα, την κρίσιμη στιγμή, τη 
στιγμή του δρόμου και μπορεί και του αίματος, 
σε περιμένω στο πλευρό μου. Αν είσαι εκεί, δε 
θα με νοιάξει τι είσαι. Γιατί κανείς μας δεν είναι 
τίποτα περισσότερο και τίποτα περισσότερο 
από ανθρώπους με ανάγκες και επιθυμίες και 
όνειρα. Ο Επαναστάτης γεννήθηκε πριν γεννηθεί 
το Κόμμα.

 -Είναι στιγμές  που νιώθω πως έχουμε 
ήδη νικήσει. Που αισθάνομαι την αλλαγή να 
στριφογυρνά στα σπάργανά της κι όλους εμάς 
να τη βαστάμε άγαρμπα, ποιητικά. Είναι στιγμές 
που με αφήνω να στροβιλίζομαι καταστροφικά 
μες στην Ομάδα που επέλεξα να με οδηγεί 
και να την οδηγώ. Ξεχνώ το Εγώ, βαπτίζομαι 
λυτρωτικά σε Ομάδα και Τραγούδι και Αγάπη.

 -Γλυκό  το μεθύσι με κρασί, γλυκύτερο το 
μεθύσι με ανθρώπους. Ώρα να τσουγκρίσουμε τ’ 
ανθρωποπότηρά μας.
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 Ως Δ.Α.Π.-Ν.Δ.Φ.Κ. Νομικής,  θεωρούμε ότι η 
συμμετοχή στις περσινές εκλογές δεν ήταν αυξημένη επει-
δή κάποιες παρατάξεις, με τη λογική που έχουν μέσα στο πα-
νεπιστήμιο, απωθούν τους φοιτητές από την εκλογική διαδι-
κασία, μια διαδικασία στην οποία πρέπει να συμμετέχουν όλοι 
οι φοιτητές, γιατί με αυτή οι φοιτητές μπαίνουν στο πολιτικό 
σκηνικό και συμμετέχουν ενεργά στο να αλλάξει το πανεπι-

στήμιο και στο να γίνει καλύτερο, κάτι για το οποίο προσπαθεί η Δ.Α.Π.-Ν.Δ.Φ.Κ. 
τόσα χρόνια.  Εμείς φέτος θέλουμε όλοι οι φοιτητές να έρθουν στις εκλογές και να 
ψηφίσουν ό,τι θεωρεί ο καθένας καλύτερο κι όποια παράταξη θεωρεί πως αξίζει την 
ψήφο τους εκείνη την ημέρα, επειδή πρέπει όλοι να συμμετέχουμε στις διαδικασίες 
κι η αποχή δεν είναι η λύση.  Ως Δ.Α.Π.-Ν.Δ.Φ.Κ. έχουμε καταθέσει πρόταση παιδεί-
ας φέτος, όπου μιλάμε ανοιχτά για όλα τα θέματα που απασχολούν την παιδεία και 
προτείνουμε ξεκάθαρα λύσεις.  Θέλουμε οι φοιτητές να ψηφίσουν, είτε θετικά είτε 
αρνητικά, την προσπάθεια που κάνουμε τόσα χρόνια κι ιδίως φέτος.  Τους καλούμε 
μέσω των πολιτικών θέσεών μας και του έργου μας να μας στηρίξουν.
Η Δ.Α.Π. Ν.Δ.Φ.Κ. ναι μεν κάνει πάρτι, τα οποία γίνονται για την οικονομική ενίσχυ-
ση της παράταξης (σημειώσεις, φυλλάδια, αφίσες), ωστόσο κάνει και νομικές εκ-
δηλώσεις.  Επίσης, η πρόταση παιδείας που καταθέσαμε πριν από τρεις μήνες δι-
αψεύδει κατηγορηματικά αυτούς που λένε πως δεν έχουμε πολιτική άποψη.  Στην 
πρόταση παιδείας η Δ.Α.Π.-Ν.Δ.Φ.Κ. ανέλυσε τα προβλήματα του πανεπιστημίου κι 
ήταν η μόνη παράταξη που πρότεινε λύσεις σε αυτά.  Καλούμε όλους τους φοιτητές 
να συμφωνήσουν με τις λύσεις που προτείνουμε για να κάνουμε μαζί ένα καλύτερο 
πανεπιστήμιο.  Είμαστε η μόνη φοιτητική παράταξη που, πέρα από φασαρίες κι εκ-
δηλώσεις εντυπωσιασμού και μόνο, καταθέτουμε προτάσεις.  Δεν μένουμε στα λό-
για αλλά αντιθέτως πράττουμε, κι αυτό αποδεικνύεται από τους φοιτητές που μας 
στηρίζουν τόσα χρόνια και μας διατηρούν στην πρώτη θέση και με διαφορά.
Εμείς δεν ήμαστε ποτέ υπέρ φαινομένων όπως τα περσινά και δεν ήμαστε υπαίτι-
οι για αυτά.  Αντιθέτως, υπαίτια για τα περσινά φαινόμενα είναι η Π.Α.Σ.Π., η οποία 
έφερε μπράβους και άτομα από άλλες σχολές, όπως από το Οικονομικό Πανεπιστή-
μιο Αθηνών, κι έγινε αυτό που έγινε.  Όσοι φοιτητές ήταν τότε στην αίθουσα 1 έγιναν 
μάρτυρες απαράδεκτων γεγονότων, τα οποία καταδικάζουμε, όπως κάναμε άλλω-
στε και πέρσι.  Προφανώς θα είμαστε εγγυητές ώστε η διαδικασία της καταμέτρη-
σης αλλά και των εκλογών να γίνει ομαλά, γιατί όλοι αυτό θέλουμε.

Δ.Α.Π.-Ν.Δ.Φ.Κ.

 Τα τελευταία χρονια έχει παρατηρηθεί,  και 
με συγκεκριμένα χαρακτηριστικά εντοπιότητας κι εδώ στη 
Νομική, μειωμένη προσέλευση των φοιτητών στις εκλογές. 
Αυτό συμβαίνει ακριβώς γιατί, δυστυχώς, υπάρχει μια 
άπωση από το πολιτικό φαινόμενο και μια κατάσταση 
κοινωνική κι οικονομική η οποία έχει απογοητεύσει του 
πολίτες συνολικά ως προς το τι μπορεί να αλλάξει στη 

ζωή τους και στην καθημερινότητά τους με μια εκλογική διαδικασία. Για αυτό 
κι ο στόχος και της Π.Α.Σ.Π. για αυτές τις εκλογές πρέπει να είναι η αύξηση 
της συμμετοχής των φοιτητών κι η καταγραφή μιας σαφούς προοδευτικής και 
δημιουργικής πλειοψηφίας, η οποία θα αλλάξει το πανεπιστήμιο, θα αλλάξει τη 
φοιτητική καθημερινότητα με πρόσημο στα αριστερά.
Προφανώς, κι η Π.Α.Σ.Π., όλο αυτό το διάστημα, έχει καταθέσει τις προτάσεις 
της και τις έχει θέσει στην κρίση του κάθε φοιτητή. Συγκεκριμένα, για τη Νο-
μική, νομίζουμε πως ο δρόμος της μεταρρύθμισης του δωρεάν, δημόσιου και 
συνδιοικούμενου πανεπιστήμιου σε ένα χώρο επιστήμης κι ελεύθερης έκφρα-
σης, όπως αυτό αποκρυσταλλώνεται και σε πτυχία με εργασιακό αντίκρισμα, 
μπορεί να γίνει μέσα από το δρόμο και των συλλογικών αγώνων, αλλά και μέσα 
από την καταστατική θέσπιση του συλλόγου κι από την αλλαγή του τρόπου κα-
ταμέτρησης για να αποφευχθούν και τα περσινά έκτροπα. Εμείς έχουμε κατα-
θέσει μια πρωτοποριακή πρόταση ως προς αυτό, η οποία θα διασφαλίζει τη δι-
αφάνεια, την ανόθευτη έκφραση της πολιτικής βούλησης των φοιτητών και τη 
δημοκρατία.
Η άπωση από το πολιτικό φαινόμενο είναι η αντανάκλαση της απαξίωσης της 
κεντρικής πολιτικής σκηνής. Δυστυχώς πολλές φορές υπάρχει η λογική της 
υπεραπλούστευσης και του «όλοι ίδιοι είναι». Στόχος μας, σε αυτή την εκλογι-
κή αναμέτρηση, είναι να βάλουμε τα πολιτικά επίδικα, όπως είναι το καταστα-
τικό, το οποίο θα έχουμε όταν η Π.Α.Σ.Π. αποκτήσει την πλειοψηφία. Το κατα-
στατικό, σε αδρές γραμμές, είναι για εμάς το πολιτειακό ζήτημα της Νομικής, 
είναι το πώς εφαρμόζεται στην ουσία και στην πράξη η δημοκρατία στο σύλλο-
γο, η οποία αυτή τη στιγμή βρίσκεται στο απόσπασμα. Για αυτό κι εμείς και πέρ-
σι το λέγαμε και φέτος το λέμε και μέχρι να γίνει θα το λέμε. Είναι για εμάς κάτι 
σαν ανένδοτος αγώνας.

Π.Α.Σ.Π.

 Τις περσινές εκλογές του συλλόγου μας  χαρακτήρισαν η νοθεία, το ξύλο, το μπραβιλίκι, τα καδρόνια, τα ποτά κι ό,τι άλλο δεν 
έχει σχέση με μια υγιή εκλογική διαδικασία.  Η καταμέτρηση κράτησε 4-5 μέρες, ενώ η Νομική Σχολή μετατράπηκε σε «εστία πολέμου» 
ανάμεσα στους παραταξιακούς στρατούς των Δ.Α.Π. και Π.Α.Σ.Π.  Την κατάντια στην οποία έχουν οδηγήσει το φοιτητικό κίνημα και τις διαδι-
κασίες του συλλόγου οι δυνάμεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της Νέας Δημοκρατίας, Π.Α.Σ.Π. και Δ.Α.Π., από κοινού με τους οπορτουνιστές ΣΥΝ.-ΣΥ.
ΡΙΖ.Α.-Ε.Α.Α.Κ. μπορούσε κάποιος να τη διακρίνει σε όλο της το μεγαλείο.  Από όλη τη αυτή την κατάσταση διοικητικό συμβούλιο αναγνω-
ρισμένο και νομιμοποιημένο ουσιαστικά στη συνείδηση των φοιτητών δεν υπήρξε.  Το παραμάζωμα των δυνάμεων των Δ.Α.Π.-Π.Α.Σ.Π.-
Ε.Α.Α.Κ.-ΑΡ.ΕΝ. μόνο διοικητικό συμβούλιο δεν είναι κι ας το βαφτίζουν έτσι.  Αυτή η φανερά διαλυτική κατάσταση έβαλε και συνεχίζει να 

βάζει εμπόδια στην οργάνωση της πάλης των φοιτητών, στο ζωντάνεμα του συλλόγου.
Αρχή του Μετώπου Αγώνα Σπουδαστών, των Επιτροπών Αγώνα είναι ότι παρεμβαίνουμε παντού, στις συλλογικές διαδικασίες του συλλόγου.  Είναι ψέμα ότι η Ε.Α. 
αποχωρεί από τις συνελεύσεις.  Όπου υπάρχει κόσμος παρεμβαίνουμε, τοποθετούμαστε.  Η Επιτροπή Αγώνα όμως δεν νομιμοποιεί με κατάθεση πλαισίου μια δι-
αδικασία εκφυλισμένη, κι όχι μόνο από άποψη μαζικότητας:  εμείς δεν θέλουμε γενικές συνελεύσεις των παρατάξεων, που τις συγκαλούν τα Ε.Α.Α.Κ. η Δ.Α.Π. κι η 
Π.Α.Σ.Π κάθε λίγο και λιγάκι.  Θέλουμε γενικές συνελεύσεις των φοιτητών.  Αλλοίμονο αν θεωρήσει ο φοιτητής ότι είναι γενική συνέλευση, δηλαδή όργανο του συλ-
λόγου του, μια συνέλευση εκατόν πενήντα ανθρώπων, τη στιγμή που ο σύλλογός του έχει πάνω από δυόμισι χιλιάδες ενεργούς φοιτητές.  Απαξιώνεται στα μάτια των 
φοιτητών η γενική συνέλευση ως όργανο, ως θεσμός, που γεννήθηκε από το εργατικό κίνημα.
Για εμάς, στις δεκαοκτώ του Μάη, κρίνεται το κατά πόσο την επομένη θα δίνουμε τη μάχη για την οργάνωση της πάλης των φοιτητών και για την ανασύνταξη του φοι-
τητικού κινήματος με καλύτερους όρους.  Θέλουμε να χτυπηθούν οι αρνητικοί συσχετισμοί, να χτυπηθούν οι δυνάμεις της Δ.Α.Π. και της Π.Α.Σ.Π. μες στο πανεπι-
στήμιο –να μην υποστηρίζουν την άλλη μέρα ο Παπανδρέου κι ο Σαμαράς ότι η νεολαία στηρίζει την πολιτική τους μέσα στα πανεπιστήμια.  Οι περισσότεροι σε αυ-
τές τις δυνάμεις του δικομματισμού εγκλωβίζονται.  Δεν θέλουμε όμως η ψήφος να γίνει άσφαιρο βόλι στις δυνάμεις των Ε.Α.Α.Κ. και του Συνασπισμού, γιατί βλέ-
πουμε πως η γραμμή τους στο κίνημα ανέκαθεν ήταν μια γραμμή πλήρως ενσωματώσιμη, και βάζει φραγμούς στη ριζοσπαστικοποίηση των συνειδήσεων.  Τέλος, σε 
αυτές τις εκλογές θα αναμετρηθούμε με την αποχή, που σε καμμία περίπτωση δεν βάζει εμπόδιο στη βάρβαρη πολιτική, που τσακίζει τα δικαιώματά μας –αντίθετα, 
η αποχή ενισχύει την αποχή από τους συλλογικούς ταξικούς αγώνες.  Εμείς καλούμε το φοιτητή να πάρει τη ζωντάνια των συλλόγων στα χέρια του, να ενισχύσει τη 
δύναμή του, να στηρίξει τα ψηφοδέλτια της Πανσπουδαστικής Κίνησης Συνεργασίας.

Επιτροπή Αγώνα

 Πολύ σημαντικό ρόλο στη μειωμένη προσέλευση φοιτητών στις εκλογές  παίζει το γεγονός ότι η πολιτική γενικά έχει 
απαξιωθεί, τόσο στην Ελλάδα, όσο και σε παγκόσμια κλίμακα, γιατί φαίνεται ότι οι οργανωμένες πολιτικές δυνάμεις πλέον δεν εμπνέουν τον κό-
σμο έτσι ώστε να μπορέσουν να τον οργανώσουν και να τον πείσουν να ακολουθήσει το δικό τους πολιτικό πλάνο. Συγκεκριμένα για το Πανεπι-
στήμιο, σημαντικό ρόλο παίζουν οι καθεστωτικές και μνημονιακές παρατάξεις της ΔΑΠ και της ΠΑΣΠ, οι οποίες στην ουσία, ακολουθώντας την 
πολιτική της απολιτικοποίησης, στήνουν ένα πλέγμα πελατιακών σχέσεων με τους φοιτητές, υποκαθιστώντας έτσι τις πολιτικές διαδικασίες με 

σημειώσεις και πάρτι. Σαμποτάρουν έτσι, και απομαζικοποιούν τις διαδικασίες του φοιτητικού συλλόγου. Απολογητικά μιλώντας πάντως, μερίδιο ευθύνης φέρουν και οι 
αριστερές παρατάξεις, οι οποίες δεν έχουν καταφέρει ακόμα να κεφαλαιοποιήσουν μεγάλο μέρος της οργής και δυσαρέσκειας των φοιτητών, τόσο απέναντι στις καθε-
στωτικές παρατάξεις όσο και στους σχεδιασμούς του Υπουργείου, καθώς δεν έχουν κατορθώσει ακόμα να φανούν πειστικές με τα σχέδιά τους.
Η εμπιστοσύνη στις πολιτικές δυνάμεις είναι κάτι που κερδίζεται μόνο μέσα από μαζικά ακροατήρια, γι’ αυτό πρώτο μας μέλημα είναι να κάνουμε τα πάντα ώστε να γί-
νουν μαζικές και δημοκρατικές οι διαδικασίες του συλλόγου και κυρίως οι Γενικές Συνελεύσεις. Μόνο αν αναζωογωνηθεί η δημοκρατική ζωή του συλλόγου θα μπορέ-
σει αυτός να μπει σε μια κινηματική τροχιά, αλλά και θα δοκιμαστούν και τα επιμέρους σχέδια όλων των παρατάξεων, επομένως και της ΑΡΕΝ. Στόχος μας λοιπόν, η εκ-
δημοκρατικοποίηση των Γενικών Συνελεύσεων. Πρέπει κάθε φοιτητής από τον πρωτοετή μέχρι τον τελειόφοιτο να αισθάνεται ότι έχει λόγο να βρίσκεται εκεί και να συμ-
μετέχει στη λήψη των αποφάσεων του δικού του κοινωνικού χώρου, έτσι ώστε να μπορούν και επί του πρακτέου να δοκιμάζονται τα σχέδια του καθενός και να φαίνε-
ται ποιος είναι αποτελεσματικός και ποιος όχι.
Κριτικές μας ασκήθηκαν σχετικά τη στήριξή μας απέναντι στην απεργία πείνας των 300 μεταναστών στη Νομική. Η ΑΡΕΝ από την πρώτη στιγμή στήριξε τον αγώνα των 
μεταναστών, όχι τόσο με ανθρωπιστικούς όρους, αλλά κυρίως με ταξικούς, αναγνωρίζοντας ότι οι μετανάστες αποτελούν το πιο σφόδρα πληττώμενο κομμάτι της εργα-
τικής τάξης. Έτσι, στήριξε τον αγώνα τους. Πολλοί αμφέβαλαν σχετικά με την καταλληλότητα του κτηρίου της Νομικής για ένα τέτοιο εγχείρημα. Ωστόσο, εκ του αποτε-
λέσματος βλέποντας τί κέρδισαν αυτοί οι άνθρωποι καταλαβαίνουμε ότι απετέλεσε την πρώτη μεγάλη νίκη απέναντι σε μια κυβέρνηση που ως τώρα εμφανιζόταν αλώ-
βητη. Αυτή η κίνηση πιστεύουμε πως μπορεί να εμπνεύσει ένα μεγάλο κομμάτι των προοδευτικών και όσων τάσσουν τον εαυτό τους στον αριστερό χώρο.

Αριστερή Ενότητα (ΑΡ.ΕΝ.)

 Κατά την άποψή μας,  ως Ρ.Α.Πα.Ν.- Σ.Α.Φ.Ν. 
(ε.α.α.κ.), το ίδιο το ζήτημα της αποχής δεν έρχεται από 
μόνο του: οι φοιτητές δεν χάνουν από μόνοι τους το εν-
διαφέρον τους και την ελπίδα τους μέσα από τις συλλο-
γικές διαδικασίες. Για εμάς, η κατεύθυνση αποπολιτικο-
ποίησης του συλλόγου μπαίνει κυρίαρχα από την ηγεμο-
νική πολιτική δύναμη του συλλόγου, τη Δ.Α.Π., τη στιγμή 

που προωθείται ως συνδικαλιστικό μέσο κι ως στόχος του φοιτητικού συνδικαλι-
σμού, π.χ., για το ζήτημα των συγγραμμάτων, η συζήτηση με το καθηγητικό κατε-
στημένο και τα πάρτυ στα Γιάννενα. Για εμάς, η υπεράσπιση των υλικών συμφερό-
ντων των φοιτητών περνά απαραίτητα μέσα από τις συλλογικές διαδικασίες, μέσα 
από την ενδυνάμωση των γενικών συνελεύσεων.Η αποχή από τις διαδικασίες του 
συλλόγου, τους αγώνες, τις φετινές εκλογές μόνο τις ΔΑΠ- ΠΑΣΠ και τις πολιτι-
κές που εκπροσωπούν ευνοεί.
Η «γραμμή» του ανεξάρτητου αριστερού σχήματος της Ρ.Α.Πα.Ν- Σ.Α.Φ.Ν παράγεται 
από όσους συμμετέχουν στις αμεσοδημοκρατικές διαδικασίες του σχήματος και όχι 
από κλειστά κομματικά επιτελεία. Από εκεί και πέρα, το σχήμα μας, που έχει ιστο-
ρία 32 χρόνων στη Νομική Σχολή Αθηνών, αποτελεί κομμάτι του δικτύου που συ-
γκροτούν το δίκτυο σχημάτων Ε.Α.Α.Κ. εδώ και 20 χρόνια στα πανεπιστήμια. Η απο-
χώρηση πέντε συντρόφων από το σχήμα είναι γεγονός το οποίο μας λυπεί. Παρό-
λα αυτά, από την πρώτη στιγμή, πάγια τοποθέτησή μας είναι πως ένα ανεξάρτητο 
αριστερό σχήμα χωρά όλες τις πολιτικές αντιλήψεις οι οποίες θέλουν να αγωνίζο-
νται μέσα σε αυτό, κι από την αρχή μάλιστα αυτής της διάσπασης, παλεύουμε για 
μια ενωτική κατεύθυνση των σχημάτων των Ε.Α.Α.Κ. μέσα στη σχολή, παρ’ ότι συ-
ναντάμε συχνά  «τοίχους» που δεν συνάδουν με τα καθήκοντα που επιτάσσει η συ-
γκυρία και η επίθεση στα δικαιώματα εργαζομένων και νεολαίας. Τελικά όμως όλοι 
κρίνονται από την κινηματική κατεύθυνση που βάζουν στο σύλλογο και την καθη-
μερινή τους παρουσία.
Στις φετινές εκλογές επιθυμούμε να καταδικαστούν λογικές (ΔΑΠ- ΠΑΣΠ) που 
μπροστά στα προβλήματα της καθημερινότητας και την υποθήκευση του μέλλο-
ντος μιας ολόκληρης γενιάς προτάσσουν το τρίπτυχο «Μπουζούκια- Μύκονος- 
Ατομικό βόλεμα», στηρίζοντας ταυτόχρονα άμεσα ή εμμέσως τις εκάστοτε αντι-
εκπαιδευτικές κυβερνητικές επιλογές.
Στις φετινές εκλογές θέλουμε να αποτυπωθεί ένα ρεύμα στη σχολή μας που να 
αντιστρατεύεται το υπό κατάθεση νομοσχέδιο- έκτρωμα της Διαμαντοπούλου που 
εντείνει τους ρυθμούς σπουδών, διαλύει την εργασιακή μας προοπτική και τη δημό-
σια και δωρεάν εκπαίδευση. Θέλουμε να εκφραστεί η αντιπαράθεση με τη μεταφο-
ρά των βαρών της κρίσης στις πλάτες των εργαζόμενων και της νεολαίας, συνέπεια 
των Μνημονίων που κυβέρνηση- ΕΕ-ΔΝΤ-ΕΚΤ επέβαλλαν και που να κάνει σαφές 
ότι το χρέος δεν το δημιουργήσαμε εμείς και συνεπώς δε θα το πληρώσουμε. Αυτό 
το ρεύμα ριζοσπαστικής αμφισβήτησης και συμμετοχής στους αγώνες του σήμερα 
επιθυμούμε να εκφράσουμε.
Ως συνέπεια μιας ριζοσπαστικής παρέμβασης όλη τη χρονιά, με πίστη ότι οι συλλο-
γικοί αγώνες μπορούν να καταφέρνουν νίκες.

ΣΤΙΣ 18 ΜΑΗ ΣΤΗΡΙΖΟΥΜΕ
ΨΗΦΙΖΟΥΜΕ Ρ.Α.Πα.Ν. - Σ.Α.Φ.Ν. (ε.α.α.κ.)

 Κατ’αρχάς  για εμάς ως ΕΑΑΚ,  οι εκλογές εί-
ναι μια διαδικασία στην οποία οι φοιτητές θα έπρεπε να 
καλούνται να στηρίξουν με την ψήφο τους τα πολιτικά 
σχέδια που ξετυλίχθηκαν μια ολόκληρη χρονιά στο σύλ-
λογο καθώς και τα αποτελέσματα που έφεραν στο φοι-
τητικό σώμα. Εμείς ως ΑΝΤΙΝΟΜΙΑ-ΕΑΑΚ δεν πιστεύ-

ουμε ότι η λογική της εκπροσώπησης και της ανάθεσης που χρησιμοποιούν κυ-
ρίαρχα οι δύο μεγάλες παρατάξεις είναι αυτό που κάνει ζωντανό το σύλλογο. 
Επομένως για μας μοναδικό έργο, στόχος και πρόταγμα είναι να καταφέρουν οι 
διαδικασίες του συλλόγου να ξαναγίνουν μαζικές, πολιτικές, νικηφόρες. Αυτό 
θα σημαίνει ταυτόχρονα ότι ο ίδιος ο σύλλογος-και όταν λέω σύλλογος εννοώ 
και όλους αυτούς τους φοιτητές που έχουν απαξιώσει λόγω της επιβολής των 
κυρίαρχων πολιτικών στο σύλλογο- θα μπορεί να παίρνει αποφάσεις οι οποί-
ες θα τους καλύπτουν και για τις οποίες θα παλεύουν καθ’όλη τη διάρκεια της 
χρονιάς. Εν τέλει να σταματήσει η κουλτούρα του να αποφασίζουν οι άλλοι για 
εμάς χωρίς εμάς.
Σε αυτά τα πλαίσια, του ενός χρόνου αυτοτελούς ύπαρξης μας ως ΑΝΤΙΝΟΜΙΑ-
ΕΑΑΚ παλέψαμε για τον εκδημοκρατισμό των διαδικασιών του συλλόγου(με τη 
συλλογή υπογραφών για τη διεξαγωγή μαζικών ΓΣ αλλά και συνελεύσεων που 
θα μπορούσαν να εκπροσωπούν μεγαλύτερο κομμάτι από 50 φοιτητές). Ταυτό-
χρονα, θεωρούμε ότι βάλαμε μια κατεύθυνση μαζικής αγωνιστικής δράσης του 
συλλόγου με μαζικές παραστάσεις διαμαρτυρίας από τον Πρόεδρο του Τμή-
ματος, μέχρι τα τμήματα και συγκλήτους τόσο για το ζήτημα των συγγραμμά-
των όσο συνολικά για το νόμο Διαμαντοπούλου. Εν τέλει ακόμα και σε ζητήμα-
τα όπου και δύο οι καθεστωτικές παρατάξεις μπορεί να έχουν μια τοποθέτηση 
ενάντια στο Υπουργείο, η ειδοποιός διαφορά μας είναι ότι πάντα θα παλεύουμε 
η τοποθέτηση αυτή να είναι κτήμα του συλλόγου και όχι αλισβερίσι μεταξύ των 
παρατάξεων. Γι’αυτό και το επόμενο διάστημα θα συνεχίσουμε να παλεύουμε 
για μαζικές ΓΣ που θα φέρουν στο προσκήνιο το φοιτητικό κίνημα που θα ανα-
τρέψει την κατάθεση του νομοσχεδίου.
Για όλα τα παραπάνω, στήριξη στις εκλογές  στην ΑΝΤΙΝΟΜΙΑ-ΕΑΑΚ σημαίνει 
στήριξη σ’ ένα πολιτικό σχέδιο για την Αριστερά και το κίνημα, στήριξη μιας πο-
λιτικής τοποθέτησης που αφορά ζητήματα τόσο της κοινωνίας όσο και της εκ-
παίδευσης και που είναι ικανή να θέσει αναχώματα στην κυβερνητική πολιτική.
Όσον αφορά στην αποχή, μπορεί τα προηγούμενα χρόνια να οφειλόταν σ’ ένα 
βαθμό σε μια αντίληψη που απαξίωνε την κυρίαρχη πολιτική ωστόσο στο σή-
μερα η αποχή ενισχύει με τον πιο ευθύ τρόπο τους υλοποιητές της, δηλαδή τις 
καθεστωτικές παρατάξεις. Αυτό εν τέλει δίνει τη δυνατότητα στις καθεστωτικές 
δυνάμεις να αποδυναμώνουν και να διαλύουν τη φωνή των συλλόγων.

Αντινομία

Οι παρατάξεις 
      μιλούν...

Πέντε παρατάξεις ζητούν την ψήφο μας 
στις εκλογές της 18ης Μάη. Την αξίζουν;

 ...επιμέλεια: Χαράλαμπος Παναγιωτόπουλος, Φέλη Οικονομοπούλου 

Ζητήσαμε από εκπροσώπους κάθε παράταξεις να μας απαντήσουν στα εξής αλληλοσυνδεόμενα ερωτήματα σχετικά με τις εκλογές της της 18ης Μαϊου
1.  Πού πιστέυετε ότι οφείλεται η μειωμένη προσέλευση των φοιτητών στις εκλογές;
2.  Τί είστε διατεθιμένοι να κάνετε για να κεντρίσετε ξανά το ενδιαφέρον τους;
3.  Πώς απαντάτε στην κριτική επίτων πολιτικών σας επιλογών που σας ασκήθηκε το προηγούμενο διάστημα;
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Νέα προοπτική 
για το Πανεπιστήμιο;

Συνέντευξη με τον Πρόεδρο 
της Νομικής Σχολής Αθηνών Θ. Φορτσάκη

1 Σχετικά με την περικοπή 
των συγγραμάτων, πώς 

ξεκίνησε αυτή, με ποια αιτία 
και σε ποιες ενέργειες προ-
έβη το Τμήμα για να την απο-
τρέψει;

Ο νόμος προβλέπει ότι σε κάθε 
μάθημα μπορεί να διανέμε-

ται ένα διδακτικό εγχειρίδιο. Επίσης, ο νόμος προ-
βλέπει ότι προεδρικό διάταγμα θα καθορίσει τις λε-
πτομέρειες για τη διαδικασία διανομής. Πράγματι, 
το σχετικό προεδρικό διάταγμα εκδόθηκε και επα-
νέλαβε ουσιαστικά τις προβλέψεις του νόμου. Οι δι-
ατάξεις αυτές δεν εφαρμοστήκαν στην περσινή δια-
νομή (2009-2010), διότι η διανομή ήταν προγενέστε-
ρη. Οι διάφοροι Τομείς και η Γενική Συνέλευση του 
Τμήματος υπέβαλλαν τις αποφάσεις τους για τη δια-
νομή των βιβλίων για το 2010-2011, δηλαδή για φέ-
τος, χωρίς να λάβουν υπόψη τους περιορισμούς του 
νόμου και του ΠΔ για ένα διδακτικό εγχειρίδιο ανά 
μάθημα. Αφού οι κατάλογοι του πανεπιστημίου με 
τα βιβλία που έπρεπε να διανεμηθούν είχαν αποστα-
λεί στο Υπουργείο (Ιανουάριος 2011), το Υπουργείο 
επέστρεψε τους καταλόγους αυτούς και ζήτησε, με 
εγκύκλιο, να προσαρμοστεί η διανομή στις απαιτή-
σεις του νόμου. Το Τμήμα αντέδρασε ζητώντας από 
το Υπουργείο να μην περικοπούν άκαιρα και απότο-
μα συγγράμματα που είχαν προγραμματιστεί να δια-
νεμηθούν στο μέτρο που τα συγγράμματα αυτά κρί-
νονται απαραίτητα από τον διδάσκοντα, τον αρμό-

διο Τομέα και την Γενική Συνέλευση για τη διδασκα-
λία του μαθήματος. Μάλιστα με δική μου πρόταση, 
που υιοθέτησε η Γενική Συνέλευση, το Τμήμα διέ-
κοψε τη λειτουργία του για ένα διήμερο, την Τετάρ-
τη και Πέμπτη της τελευταίας βδομάδας πριν τις δι-
ακοπές του Πάσχα. Η Γενική Συνέλευση του Τμήμα-
τος ασχολήθηκε με το ζήτημα σε όλες τις συνεδρι-
άσεις τις από το Φλεβάρη και μετά και ζήτησε επί-
μονα από το Υπουργείο να μην εφαρμόσει τους πε-
ριορισμούς. Δημιουργήθηκε μάλιστα ειδικό κλιμά-

κιο τεσσάρων καθηγητών μεταξύ των οποίων ο Πρό-
εδρος και η αναπληρώτρια Πρόεδρος που επισκέ-
φτηκε τον Ειδικό Γραμματέα και του υπέβαλε το αί-
τημα να μην εφαρμοστούν οι περικοπές. Ορισμένα 
από τα βιβλία που είχαν αρχικώς περικοπεί περιλή-
φθηκαν ξανά στον κατάλογο, όχι όμως όλα. Θεωρώ 
ότι το μεγαλύτερο μέρος του προβλήματος για φέτος 
έχει λυθεί, διότι οι διδάσκοντες και οι Τομείς έλα-
βαν μέτρα ώστε να δοθούν στους φοιτητές φωτοτυ-

πίες τουλάχιστον ορισμένων κειμένων που δεν δια-
νέμονται πια. Το Τμήμα, αλλά και εγώ προσωπικά, 
έχουμε επανειλημμένως υπογραμμίσει ότι η μη δι-
ανομή συγγραμμάτων που ο διδάσκων θεωρεί απα-
ραίτητα για τη διδασκαλία του, θίγουν τον συνταγμα-
τικά κατοχυρωμένο δωρεάν χαραχτήρα της ανώτα-
της δημόσιας εκπαίδευσης. Σημειώνω τέλος ότι το 
ζήτημα της διανομής των συγγραμμάτων θα εξετά-

σει ξανά η Σύγκλητος του Πανεπιστημίου στην προ-
σεχή της συνεδρίαση.

2 Θα προωθούσατε μια πρόταση για τη δη-
μιουργία πανεπιστημιακού τυπογραφείου, 

όπως έχει ζητηθεί από την φοιτητική κοινότητα;

Έχω και στο παρελθόν υπογραμμίσει ότι είμαι απο-
λύτως υπέρ της ενεργοποίησης ενός πανεπιστημί-
ου φορέα εκτύπωσης πανεπιστημιακών συγγραμ-

μάτων. Σκοπεύω να φέρω το θέμα στη Σύγκλητο 
του Πανεπιστημίου, η οποία πιστεύω θα είναι επί-
σης θετική. Όπως αντιλαμβάνεστε, το ζήτημα αυτό 
υπερβαίνει κατά πολύ το Τμήμα Νομικής, το οποίο 
δεν μπορεί να ενεργήσει μόνο του.

3 Προαναγγέλλει η περικοπή των συγγραμά-
των περαιτέρω περικοπές και σε άλλους το-

μείς φοιτητικής μέριμνας, όπως στην σίτιση;

Όπως όλοι γνωρίζουμε, τα οικονομικά της Πολι-
τείας βρίσκονται σε οικτρή κατάσταση, με αντίκτυ-
πο σημαντικό και στα οικονομικά του Πανεπιστημί-
ου μας. Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου μας 
έχει μειωθεί τα δύο τελευταία χρόνια περισσότερο 
από 40%. Οι προοπτικές δεν φαίνονται προς το πα-
ρόν να βελτιώνονται. Θα μπορούσαν σε πολλά ση-
μεία να μειωθούν οι δαπάνες με μια προσεκτικότε-
ρη μελέτη και οργάνωσή τους, χωρίς να θιγεί ο κοι-
νωνικός χαραχτήρας τους. Θέλω να ελπίζω ότι δεν 
θα θιγούν τα κονδύλια που αναφέρονται στη σίτιση.

4 Η βιβλιοθήκη του Τμήματος δεν είναι ακόμα 
έτοιμη, ενώ η βιβλιοθήκη της Ιπποκράτους 15 

έχει αρκετές ελλείψεις. Πώς θα αντιμετωπίσετε 
την κατάσταση αυτή;

Πριν από λίγους μήνες πετύχαμε από τον Πρύτα-
νη και το Πρυτανικό Συμβούλιο να μας χορηγη-
θεί ένα πολύ μεγάλο τμήμα του Παλαιού Χημεί-
ου, πολύ μεγαλύτερο από ότι είχε αρχικά προβλε-
φθεί, 5.000-6.000 τ.μ., αντί για λιγότερο από 1.000 
τ.μ. αρχικά για τη δημιουργία κεντρικής βιβλιοθή-
κης που όπως όλοι ξέρουμε, λείπει από το Τμήμα 
μας. Ελπίζω ότι η ανακαίνιση του παλαιού κτιρίου 
θα έχει ολοκληρωθεί ως το τέλος του 2012. Θα εί-

ναι μια πολύ ωραία και εξυπηρετική λύση. Θεωρώ 
ότι η ύπαρξη κεντρικής βιβλιοθήκης είναι ζωτικής 
σημασίας και κατά συνέπεια προτεραιότητα για το 
Τμήμα μας. Υπογραμμίζω πάντως, ότι αντίθετα απ’ 
ότι συχνά πιστεύεται, οι βιβλιοθήκες των Τομέων 
και των Ινστιτούτων και εργαστηρίων του Τμήματός 
μας είναι πολύ πλούσιες, δεδομένου ότι περιλαμ-
βάνουν συνολικά περισσότερα από 100.000 βιβλία 
και περιοδικά. Δυστυχώς, οι φοιτητές μας δεν χρη-

σιμοποιούν αρκετά συχνά τις βιβλιοθήκες αυτές με 
αποτέλεσμα να μην αντλούμε το αναμενόμενο όφε-
λος. Σε αυτό ίσως φταίει και ο τρόπος διδασκαλί-
ας των μαθημάτων μας που σε μικρό μόνο βαθμό 
έχει υιοθετήσει σύγχρονες μορφές διδασκαλίας. 
Θα ήθελα ένα πρόγραμμα με λιγότερα προσφερό-
μενα μαθήματα, με λιγότερες ώρες για το κάθε μά-
θημα, αλλά ολιγομελή τμήματα με περισσότερο σε-
μιναριακό χαραχτήρα. Έτσι, θα ενισχυόντουσαν οι 
φοιτητές στη χρήση των βιβλιοθηκών. Θα προσπα-
θήσουμε η νέα βιβλιοθήκη να παρέχει και ηλεκτρο-
νική πρόσβαση σε μεγάλο αριθμό βιβλίων.

5 Πώς αξιολογείτε τα μέχρι τώρα μέτρα σχετι-
κά με τις υποδομές του Τμήματος και τί είναι 

ακόμα αναγκαίο σε αυτόν τον τομέα;

Το Τμήμα μας διαθέτει μια θαυμάσια κτιριακή υπο-
δομή. Έχει ένα θαυμάσιο ισόγειο χώρο, από τη Σό-
λωνος έως σχεδόν την Ακαδημίας με ένα ωραίο αί-
θριο και μία αυλή με καφετέρια, όλα εξοπλισμένα 
με wi-fi. Αυτό έχει γίνει για να διαθέτουν οι φοιτητές 
έναν χώρο που θα μπορούν να παραμένουν και να 
συναναστρέφονται ο ένας τον άλλον με τη συναίσθη-
ση ότι ανήκουν όλοι στο ίδιο πλαίσιο. Διαθέτει επί-
σης, όπως μόλις το είπα, μία σειρά βιβλιοθηκών που 
ανήκουν στους Τομείς, στα Ινστιτούτα και στα εργα-
στήρια του Τμήματος, με περισσότερα από 100.000 
βιβλία και περιοδικά συνολικά. Ξαναλέω ότι βασι-
κή έλλειψη αποτελεί η απουσία κεντρικής νομικής 
βιβλιοθήκης, που όμως έχει σχεδιαστεί να λειτουρ-
γήσει από το 2012 στο Παλαιό Χημείο. Θα επιθυμού-
σα επίσης η υποδομή μας να περιλάβει συνεδρια-
κούς χώρους, καθώς και περισσότερους χώρους 
που θα μπορούσαν οι φοιτητές να χρησιμοποιήσουν 
για εξωπανεπιστημιακές πνευματικές και πολιτι-
στικές δράσεις (θέατρο, σινεμά, γυμναστήριο, κλπ). 

Επίσης θα επιθυμούσα η υποδομή μας να περιλά-
βει και εργαστήριο ξένων γλωσσών κατάλληλα εξο-
πλισμένο. Τέλος, θα επιθυμούσα να υπάρχει φοιτη-
τικό εστιατόριο σύγχρονο και άνετο ειδικά για τους 
φοιτητές μας.

6  Σχετικά με την πρόσφατη αναταραχή λόγω της 
απεργίας πείνας που διεξήχθη στο κτίριο, ποια 

είναι η γνώμη σας για την κίνηση αυτή και πώς 
δράσατε ενώπιον των εξελίξεων;

Πιστεύω ότι όλοι μας στη Νομική Σχολή διαθέτου-
με και πάντως πρέπει να διαθέτουμε ευαισθησία για 
τις κοινωνικές ομάδες που υποφέρουν. Μεταξύ αυ-
τών, βρίσκονται και οι μετανάστες. Το Πανεπιστήμιο 
είναι ένας χώρος όπου βεβαίως δίδεται προτεραι-
ότητα στη μετάδοση και στην εμπέδωση των γνώ-
σεων, αλλά και στην ευαισθητοποίηση στο πολιτι-
κά και κοινωνικά προβλήματα. Είμαι υπέρ της συ-
ζήτησης των θεμάτων αυτών στους πανεπιστημια-
κούς χώρους και πιστεύω ότι πρέπει να ενισχύονται 
οι φοιτητές στο να τοποθετούνται απέναντι στα προ-
βλήματα αυτά. Όμως, το Πανεπιστήμιο δεν μπορεί 
να φιλοξενεί στους χώρους του κοινωνικές ομά-

δες που δρουν για τη διεκδίκηση των δικαιωμά-
των τους, όσο δίκαια κι αν είναι τα αιτήματα αυτά. 
Θεωρώ λοιπόν ότι η κατάληψη των πανεπιστημια-
κών χώρων από μετανάστες και υποστηρικτές τους 
δεν είναι ο κατάλληλος τρόπος προβολής των αι-
τημάτων τους. Με τον τρόπο αυτόν βλάπτονται και 
οι καταληψίες και το Πανεπιστήμιο. Εάν οι μετανά-
στες είχαν οργανώσει εκδήλωση ή και απεργία πεί-
νας εκτός Πανεπιστημίου, θα πήγαινα ευχαρίστως 
να τους στηρίξω, όχι όμως μέσα στο Πανεπιστήμιο. 
το Πανεπιστημιακό άσυλο είναι άσυλο ακαδημαϊκό. 
Δεν είναι άσυλο γενικώς κοινωνικό.

7 Ενόψει των φοιτητικών εκλογών, θα θέλαμε 
μια άποψη για τον τρόπο που αυτές διεξάγο-

νται και προτάσεις για την βελτίωσή τους.

Οι φοιτητές αποτελούν και αυτοί ένα κομμάτι της 
Πολιτείας μας, κομμάτι νεανικό και δυναμικό που 
δεν παύει όμως να αποτελεί αναπόσπαστο μέρος 

της. Είναι γνωστό σε όλους μας ότι τα τελευταία χρό-
νια το πολιτικό μας σύστημα διέρχεται μια βαθύτα-
τη κρίση, η οποία αφορά όχι μόνο τον πολιτικό κό-
σμο αλλά και το εκλογικό σώμα. Κατ’ αντανάκλαση, 
βρίσκεται σε κρίση και το φοιτητικό εκλογικό σώμα. 
Πρέπει οι φοιτητικές παρατάξεις και οι φοιτητές 
(όπως και οι καθηγητές) να αρθούν στο ύψος των 
περιστάσεων και να ενεργήσουν για την αναβάθμι-
ση του Πανεπιστημίου. Αυτό χρειάζεται συναίσθη-
ση ευθύνης, εγκατάλειψη της προβολής του εγώ και 
της πρόταξης των σωματειακών συμφερόντων για 
την καλύτερη εξυπηρέτηση του κοινού καλού. Επί-
σης αυτό απαιτεί αποσύνδεση , όσο αυτό είναι δυνα-
τόν, των φοιτητικών παρατάξεων από τα διάφορα πο-
λιτικά κόμματα. Ανεξάρτητοι φοιτητές, ανεξάρτητες 
παρατάξεις για ένα ανεξάρτητο Πανεπιστήμιο.

8     Έχοντας υπόψην τα περσινά γεγονότα σύ-
γκρουσης και βίας μεταξύ παρατάξεων στον 

χώρο του Τμήματος, θα θέλαμε μια άποψη για την 
αιτία των γεγονότων αυτών και για το ρόλο των με-
γάλων παρατάξεων στη δημιουργία ενός τέτοιου 
κλίματος.

Το Πανεπιστήμιο αλλά και ειδικότερα το Τμήμα Νο-
μικής είναι χώροι όπου πρέπει η ελεύθερη διακί-
νηση των ιδεών να διασφαλίζεται και να προστα-
τεύεται από κάθε μορφή βίας. Ναι στην ελεύθερη 
έκθεση όλων των ιδεών στο Πανεπιστήμιο, ακόμη 
και των πιο ακραίων, όμως Όχι σε όλες τις μορφές 
της βίας ακόμα και στην παραμικρή. Είναι λυπηρό 
ότι ορισμένες φορές ορισμένες παρατάξεις ξεφεύ-
γουν από το πλαίσιο αυτό, αδυνατούν να συνομιλή-
σουν μεταξύ τους και καταφεύγουν σε βίαιες αντι-
δράσεις. Χρειάζεται αυτοέλεγχος και αυτοσυγκρά-
τηση, λήψη υπόψη και των διαφορετικών απόψεων, 
σεβασμός στη γνώμη των άλλων, εφαρμογή δημο-
κρατικών διαδικασιών για τη λήψη των αποφάσεων.

9 Πώς αξιολογείτε την γενικότερη συνεργασία 
σας και το διάλογό σας με τους εκπροσώπους 

των φοιτητών;

Κατά τη διάρκεια της Προεδρίας μου, είχα με τους 
φοιτητές όλων των παρατάξεων συνεχή διάλογο και 
ανταλλαγή απόψεων. Κρίνω ότι ο διάλογος αυτός, 
ακόμα και όταν διαφωνούμε, είναι θετικός και ελ-
πιδοφόρος. Όποιος μπαίνεις σε διάλογο με βάση 
τη λογική των επιχειρημάτων και εγκαταλείποντας 
τη βία, φθάνει αναγκαστικά κάποια στιγμή σε ένα 
σημείο συνεννόησης με τους συνομιλητές του. Όλα 
τα μέλη της πανεπιστημιακής κοινότητας, καθηγη-
τές, φοιτητές και διοικητικοί είμαστε ενταγμένοι 
στο ίδιο πλαίσιο και εξυπηρετούμε τον ίδιο σκοπό, 
τη διάδοση και την ανύψωση 
της Παιδείας. Πρέπει να 
ενεργούμε έχοντας 
αυτό στο νου μας
διαρκώς.

  ...επιμέλεια: Φέλη Οικονομοπούλου, Φώτης Μπρέγιαννης  

 Οι βιβλιοθήκες των Τομέων και των Ινστιτούτων και εργαστηρίων 
 του Τμήματός μας είναι πολύ πλούσιες, δεδομένου ότι 
 περιλαμβάνουν συνολικά περισσότερα από 100.000 βιβλία 
 και περιοδικά. 

Το Τμήμα αντέδρασε 
ζητώντας από το Υπουργείο 
να μην περικοπούν άκαιρα 
και απότομα συγγράμματα...  

 Όχι σε όλες τις μορφές της βίας 
 ακόμα και στην παραμικρή. 

 Όμως, το Πανεπιστήμιο δεν μπορεί να φιλοξενεί στους χώρους του 
 κοινωνικές ομάδες που δρουν για τη διεκδίκηση των δικαιωμάτων τους, 
 όσο δίκαια κι αν είναι τα αιτήματα αυτά. 

Η αιφνιδιαστική απόφαση του Υπουργείου Παιδείας για περικοπή των συγγραμμάτων σε συνδυασμό με την έλλειψη 
υποδομών και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η Σχολή, μας οδήγησαν στο γραφείο του Προέδρου κ. Φορτσάκη 
αναζητώντας απαντήσεις. Πώς αντέδρασε το τμήμα στις αποφάσεις του Υπουργείου; Ποια είναι τα επόμενα βήματα για την 
ανάπτυξη των υποδομών του Πανεπιστημίου; Όλα Αυτά, καθώς και οτιδήποτε άλλο άπτεται της Πανεπιστημιακής ζωής, 
αποκαλύπτονται στο “Νομικό Παλμό”.
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Νέα προοπτική για την Παλαιστίνη;

Η αποτυχία της Ευρώπης

 Ένα πρόσφατο  συνταρακτικό γεγονός ήρθε 
να ταράξει ακόμα περισσότερο την περιοχή της 
Μέσης Ανατολής και συγκεκριμένα την πολύπαθη 
Παλαιστίνη. Στις 4 Μαΐου οι κεφαλές των δύο 
μεγάλων παλαιστινιακών οργανώσεων, Χαμάς και 
Φατάχ, συναντήθηκαν στο Κάιρο, με πρωτοβουλία 
της Αιγύπτου. Η συμφωνία συμφιλίωσης, που 
επιτεύχθηκε με τη μεσολάβηση της Αιγύπτου 
και καταγγέλθηκε από το Ισραήλ, προβλέπει το 
σχηματισμό προσωρινής κυβέρνησης “Εθνικής 
Ενότητας” στα παλαιστινιακά εδάφη καθώς και 
την προετοιμασία για την διεξαγωγή προεδρικών 

και βουλευτικών εκλογών μέσα σε ένα χρόνο. 
Πρόκειται ομολογουμένως, για μία εξέλιξη την 
οποία δε μπορούμε να θεωρήσουμε αποκομμένη 
από το γενικότερο πλαίσιο ριζοσπαστικοποίησης 
του Αραβικού κόσμου και η οποία έρχεται να δώσει 
ένα τέλος στην πολύχρονη εμφύλια αντιπαλότητα, 
αποτελώντας ίσως τον προπομπό της επίτευξης της 
παλαιστινιακής ανεξαρτητοποίησης. 

Για να πάρουμε όμως τα πράγματα από την αρχή, 
ο παλαιστινιακός αγώνας για την ανεξαρτησία της 
περιοχής από το Ισραήλ, διαπνεόταν ανέκαθεν από 
δύο κυρίαρχες πολιτικές γραμμές. Την μία πολιτική 
διαγράφει η Χαμάς, με ηγέτη τον Χάλεντ Μεσάαλ, η 
ισλαμιστική οργάνωση που βασίζεται στην κεντρική 
ιδέα της “Τζιχάντ” (Ιερός Πόλεμος). Σύμφωνα με 
αυτή το Ισραήλ πρέπει να εξοντωθεί και καμία 
προσπάθεια διαλόγου δεν προσφέρεται για την 
επίτευξη της ανεξαρτησίας, η οποία θα επιτευχθεί 
μόνο μέσω της βίαιης σύγκρουσης. Η Φατάχ από 
την άλλη, με ιστορικό ηγέτη το Γιάσερ Αραφάτ και 

τωρινό τον Μαχμούτ Αμπάς, αποτελεί τη δεύτερη 
και πιο διαλλακτική πλευρά σύμφωνα με την οποία 
η ανεξαρτησία θα επέλθει μέσω διαπραγματεύσεων 
και συζητήσεων με το Ισραήλ. Πρόκειται για την 
οργάνωση που και επίσημα εκπροσωπεί το μη 
αναγνωρισμένο κράτος της Παλαιστίνης στον ΟΗΕ 
ως “Εθνική Παλαιστινιακή Αρχή”. Η υποφώσκουσα 
διαμάχη μεταξύ τους κατέληξε σε ολοκληρωτική 
ρήξη το 2006, μετά την εκλογική νίκη της Χαμάς. 
Έκτοτε, η Χαμάς έχει περιοριστεί στη Λωρίδα της 
Γάζας και η Φατάχ ελέγχει τη Δυτική Όχθη. 

Τέλος στο σκηνικό αυτό της έμφυλης διαμάχης 
δείχνει να δίνει η συμφωνία του Καϊρου, η οποία 
χαρακτηρίστηκε ως “ιστορική”. Όπως είναι λογικό, 
η αιγυπτιακή αυτή πρωτοβουλία προκάλεσε 

την αντίδραση του Ισραήλ. Συγκεκριμένα, ο 
Πρωθυπουργός του, Μπέτζαμιν Νετανιάχου δήλωσε 
μεταξύ άλλων: «Η Παλαιστινιακή Αρχή θα πρέπει 
να επιλέξει μια ειρηνευτική συμφωνία ανάμεσα 
στο Ισραήλ και τη Hamas. Η ειρήνη και με τις δύο 
πλευρές είναι αδύνατη, καθώς η Hamas επιδιώκει 
την καταστροφή του κράτους του Ισραήλ. Η Hamas 
εκτοξεύει βλήματα εναντίον των πόλεών μας και των 
παιδιών μας. Η συμφιλίωση (μεταξύ της Fatah και 
της Hamas) καταδεικνύει ότι η Παλαιστινιακή Αρχή 
έχει αποδυναμωθεί και δημιουργούνται ερωτήματα 
σχετικά με το αν η Hamas κατορθώσει να αποκτήσει 
τον έλεγχο της Ιουδαίας και της Σαμάρειας (επίσημη 
ισραηλινή ορολογία για την περιοχή της Δυτικής 
Όχθης), με τον τρόπο που ελέγχει τη Λωρίδα 
της Γάζας. Ελπίζω ότι η Παλαιστινιακή Αρχή θα 
προχωρήσει στη σωστή επιλογή. Θα επιλέξει την 
ειρήνη με το Ισραήλ. Η επιλογή είναι στα χέρια της». 

Σε κάθε περίπτωση, οι Παλαιστίνιοι θεωρούν 
καθοριστικής σημασίας τη συμφιλίωση αυτή για την 
ανακήρυξη του ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους 
στα εδάφη που κατελήφθησαν από το Ισραήλ στον 
πόλεμο των Έξι Ημερών του 1967.

 ...της Φέλης Οικονομοπούλου 

 ... του Φίλιππου Σιαπλαούρα 

 Ζούμε σε μια εποχή  ριζικών και απότομων 
ανακατατάξεων, τόσο φανερών και απτών, όσο 
και εσωτερικών, με τη μορφή των θεωρητικών 
και ιδεολογικών μετατοπίσεων. Η σπουδαιότερη 
ενδεχομένως ιδεολογική διάψευση και απογοήτευση 
των καιρών αυτών αφορά, για όσους τουλάχιστον 
εναπόθεταν εκεί τις ελπίδες  τους για μια νέα 
ιστορική και θεσμική προοπτική, τον ρόλο, τη θέση, 
την ικανότητα και εν τέλει την ουσία της ενωμένης 
Ευρώπης και της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.
Τα ερωτήματα που αβίαστα προκύπτουν σήμερα είναι 
αμείλικτα για την Ευρώπη: Πρώτον, στην περίοδο της 
ανάγκης λήψεως καθοριστικών για το μέλλον της 
Ευρώπης αποφάσεων και της σταδιακής αποστέωσης 
της ιδέας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, πού είναι 
η Ευρώπη ως οντότητα; Δεύτερον, τη στιγμή που 
μέσω των καναλιών της ευρωπαϊκής εξουσίας 
διοχετεύεται μια πολιτική εκρηκτική, που προκαλεί 
πλήθος εντάσεων και αντιδράσεων, πού είναι η 
εκπεφρασμένη βούληση των λαών της Ευρώπης ως 
νομιμοποιητική βάση της;
Οι απαντήσεις που, ενόψει των πραγματικών 
γεγονότων, δίνονται στα ερωτήματα αυτά 

καταδεικνύουν την πολυεπίπεδη, τόσο θεσμική όσο 
και ιδεολογική, χρεωκοπία της Ευρώπης. Σε ότι 
αφορά το πρώτο, είναι εμφανές σε όλους ότι στην 
παρούσα οικονομική αδυναμία κάποιων χωρών της 
ΟΝΕ (Ελλάδα, Πορτογαλία), τα καθεαυτό Ευρωπαϊκά 
όργανα λήψεως αποφάσεων και χάραξης πολιτικής 
με βάση το συλλογικό συμφέρον της ένωσης είναι 
τραγικά απόντα. Ούτε η επιτροπή ούτε το κοινοβούλιο 
βρίσκονται στο κέντρο λήψεως των αποφάσεων. 
Στην πραγματικότητα βρίσκονται πλέον τόσο μακριά 
από την ρύθμιση των γεγονότων που συνταράσσουν 
την Ευρώπη ώστε, αν αύριο εκαλούντο προκειμένου 
να γνωμοδοτήσουν επί της καταστάσεως, τούτο 
θα μπορούσε να θεωρηθεί μέγιστη κατάκτηση για 
την θεσμική εξέλιξη της Ευρώπης! Το δε δεύτερο 
ερώτημα που ετέθη πιο πάνω αναδεικνύει περίτρανα 
τις αθεράπευτες αντινομίες της ενωσιακής πολιτικής 
σκέψης: από τη μία βαυκαλιζόμαστε ότι στην γηραιά 
ήπειρο η εξουσία εδράζεται αποκλειστικά και μόνο 
στη λαϊκή κυριαρχία, από την άλλη όμως γίνεται 
χρήση όλου του ενωσιακού θεσμικού μηχανισμού 
άσκησης εξουσίας προκειμένου να επιβληθούν 
αποφάσεις που μόνο εκ της πλειοψηφικά 

διατυπωμένης βουλήσεως των λαών δεν προήλθαν! 
Πώς μπορεί λοιπόν κάποιος να πιστεύει ότι είναι 
δυνατόν ποτέ να υπάρξει ευρωπαϊκή ολοκλήρωση 
θεμελιωμένη επί δημοκρατικών βάσεων όταν στην 
ιστορική διασταύρωση όπου σήμερα βρίσκεται το 
άρμα της Ευρώπης δεν ερωτηθούν οι επιβάτες για 
το δρόμο που πρέπει να επιλέξει;
Είναι προφανές ότι υπ’ αυτές τις προϋποθέσεις δεν 
είναι δυνατόν να υπάρξει μια δημοκρατική ενωμένη 
Ευρώπη. Δεν είναι καν θεμιτό.

Η Απόφαση 1973 (2011)
       του Συμβουλίου Ασφαλείας 
των Ηνωμένων Εθνών και η εφαρμογή της

 Η Απόφαση 1973  του Συμβουλίου Ασφαλεί-
ας (ΣΑ) της 17ης Μαρτίου 2011 για την κατάσταση στη 
Λιβύη με 10 ψήφους υπέρ και 5 αποχές αποτέλεσε 
την αφετηρία για τις επιθέσεις από αέρος εκ μέρους 
των ΗΠΑ, ορισμένων ευρωπαϊκών και άλλων κρατών 
κατά των ενόπλων δυνάμεων της Λιβύης.
Οι στόχοι που έθεσε το ΣΑ στη συγκεκριμένη απόφα-
ση, αφού βέβαια διαπίστωσε ότι η εμφύλια σύρρα-
ξη στη Λιβύη ήταν τέτοιας εμβέλειας ώστε αποτελού-
σε απειλή για τη διατάραξη της διεθνούς ειρήνης και 
ασφάλειας είναι, ανάμεσα σε άλλους, 

1) η προστασία του αμάχου πληθυσμού,
2) η επιβολή ζωνών απαγόρευσης πτήσεων,
3) η επιβολή του εμπάργκο όπλων και
4)  το πάγωμα των λογαριασμών ορισμένων φυ-

σικών και νομικών προσώπων.

Το ΣΑ αξιοποιώντας τις αρμοδιότητες που του πα-
ρέχει το Κεφάλαιο VII του Χάρτη, φαίνεται να υιο-
θετεί τη θεμελιώδη αρχή του διεθνούς ανθρωπιστι-
κού δικαίου (ΔΑΔ) για την «υποχρέωση για προστα-
σία» (responsibility to protect), όπως αυτή εκφράζε-
ται μέσα από το κοινό άρθρο 1 των τεσσάρων Συμ-
βάσεων της Γενεύης που συνομολογήθηκαν το 1949 
και οι οποίες αποτελούν το βασικό κορμό του ΔΑΔ. Η 
αρχή αυτή δεν είναι παρά η εξέλιξη της αρχής της αν-
θρωπιστικής επέμβασης (humanitarian intervention) 
η οποία φαίνεται να έχει εγκαταλειφθεί λόγω των 
αναπόφευκτων συνειρμών με την, απαγορευμένη, 
έννοια της μη-επέμβασης στα εσωτερικά των κρα-
τών, αλλά και την αποτυχημένη εφαρμογή της στην 
περίπτωση του Κοσσόβου. Η κατοχύρωση  της «υπο-
χρέωσης προστασίας» πηγάζει τόσο από το εθιμικό 
ΔΑΔ, όπως αυτό αποτυπώθηκε στο σύνολο κανόνων 
που συνέταξε η ΔΕΕΣ στη σχετική μελέτη της (κανό-

νας 139), όσο και από τα συμπεράσματα της Παγκό-
σμιας Διάσκεψης των Ηνωμένων Εθνών το 2005 και 
το follow up του 2009.
Βασική παράμετρο αυτής της συλλογικής δράσης 
αποτελεί και η δυνατότητα συνεργασίας με τους περι-
φερειακούς οργανισμούς με στόχο την εδραίωση και  
διατήρηση της ειρήνης και ασφάλειας στο πεδίο δρά-
σης τους, έτσι όπως αυτή κατοχυρώνεται στο κεφά-
λαιο VIII του Χάρτη. Κάνοντας χρήση αυτής της δυνα-
τότητάς τους, ορισμένα κράτη μέρη από όσα ανέλα-
βαν την εκτέλεση της απόφασης 1973 (Ηνωμένο Βα-
σίλειο, Γαλλία, ΗΠΑ, Δανία, Καναδάς, Ιταλία, Βέλγιο, 
Ισπανία, Νορβηγία, Κατάρ, Ηνωμένα Αραβικά Εμιρά-
τα) έχοντας ήδη γνωστοποιήσει την απόφασή τους 
στον Γενικό Γραμματέα των ΗΕ όπως έχουν την υπο-
χρέωση να πράξουν, μεταβίβασαν την επιχειρησιακή 
δράση στο ΝΑΤΟ το οποίο και ανέλαβε να συνεχίσει 
τις επιθέσεις από αέρος για την εκτέλεση της από-
φασης 1973. 
Περαιτέρω στο πλαίσιο της συνεργασίας με τους πε-
ριφερειακούς οργανισμούς, ο Οργανισμός Αφρικανι-
κής Ένωσης είναι αυτός που ανέλαβε δράση. Συγκε-
κριμένα, το Δικαστήριο, βασικό όργανο του Οργανι-
σμού, κατά την 20η του σύνοδο (25-3-2011) κατόπιν 
προσφυγής από διάφορες μη-κυβερνητικές οργανώ-
σεις, διέταξε προσωρινά μέτρα κατά της Λιβύης θε-
ωρώντας πως η «κατάσταση ήταν τόσο σοβαρή και 
επείγουσα ώστε υπήρχε κίνδυνος για ανεπανόρθω-
τη βλάβη, [για] απώλειες ανθρώπινης ζωής και δια-
κινδύνευση της φυσικής ακεραιότητας των προσώ-
πων, οι οποίες συνιστούν παραβιάσεις του Αφρικα-
νικού Χάρτη Δικαιωμάτων και Ελευθεριών των ατό-
μων και των λαών». Αναμένεται από το Συμβούλιο για 
την ειρήνη και ασφάλεια που λειτουργεί στο πλαίσιο 
του Αφρικανικού Χάρτη να λάβει περαιτέρω μέρα για 
την εκτέλεση της απόφασης προσωρινών μέτρων και 

παράλληλα αναμένεται από το Δικαστήριο η οριστική 
απόφαση επί της ουσίας.
Ο Γενικός Γραμματέας των ΗΕ είναι αυτός που ανέλα-
βε να ενημερώνει το ΣΑ σε μηνιαία βάση για τη δρά-
ση των κρατών μερών προς εκτέλεση της απόφασης 
1973 και τις πιθανές παραβιάσεις από την Λιβύη του 
διατακτικού της απόφασης. Ο Ειδικός Απεσταλμέ-
νος του Γενικού Γραμματέα στη Λιβύη, Ab. Al- Khatib, 
πρώην Υπουργός Εξωτερικών της Ιορδανίας, διαμε-
σολαβεί για την εφαρμογή της απόφασης 1973 εκ μέ-
ρους της Λιβύης, συνομιλώντας και με εκπροσώπους 
της Αφρικανικής Ένωσης. Δεν πρέπει να λησμονούμε 
εξάλλου πως το Συμβούλιο Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των έχει συστήσει και ήδη λειτουργεί μία ανεξάρτητη 
Επιτροπή Έρευνας για την ενδεχόμενη τέλεση εγκλη-
μάτων πολέμου και εγκλημάτων κατά της ανθρωπό-
τητας από το κράτος της Λιβύης υπό την προεδρία του 
Καθηγητή Ch. Bassiouni και η οποία αναμένεται να 
υποβάλλει την έκθεσή της τον Ιούνιο του 2011.   
Οι πολεμικές επιχειρήσεις από αέρος για την εφαρ-
μογή των κυρώσεων που επέβαλλε το ΣΑ στις 17 
Μαρτίου του τρέχοντος έτους μαζί με τις διαμεσολα-
βητικές προσπάθειες για τη γενικότερη συμμόρφωση 
με την απόφαση 1973 βρίσκονται σε εξέλιξη. Η υλο-
ποίησή τους εξαρτάται από την εφαρμογή των σχε-
τικών ρυθμίσεων του Χάρτη των ΗΕ και του δικαίου 
των ενόπλων συρράξεων, συμπεριλαμβανομένου βε-
βαίως και του ΔΑΔ. Εφεξής, στα ίδια τα κράτη έγκει-
ται να διατηρήσουν τη δράση τους μέσα στα όρια που 
θέτουν τα διεθνή νόμιμα, έτσι όπως αυτά οριοθετού-
νται από το «προσεκτικά διατυπωμένο κείμενο, αν και 
περίπλοκο» της απόφασης 1973.

 ...της Ελένη Μίχα,  
  Ειδική Επιστήμων ΕΚΠΑ, Δικηγόρος  

 Τέλος στο σκηνικό αυτό της έμφυλης διαμάχης δείχνει να δίνει   
 η συμφωνία του Καΐρου, η οποία χαρακτηρίστηκε ως “ιστορική”.   
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τι μεταπτυχιακό να κανω;
 Πολλοί φοιτητές του 7ου ή του 8ου 

εξαμήνου  με ρωτούν πληροφορίες για 
μεταπτυχιακές σπουδές. Στην κοινωνία της γνώσης, 
όπως αποκαλείται από πολλούς ο κόσμος μας 
σήμερα, είναι εύλογο να σχεδιάζει ο κάθε φοιτητής 
(και η κάθε φοιτήτρια)  τις μεταπτυχιακές σπουδές 
του/της.  Είναι θεμιτή η φιλοδοξία να προχωρά 
κανείς στη μόρφωσή του σε όσο υψηλότερο επίπεδο 
γίνεται. Ωστόσο, δεν κάνουμε μεταπτυχιακές 
σπουδές για να αποκτήσουμε ένα ακόμα πτυχίο. 
Στο τέλος των προπτυχιακών σπουδών του  θα 
πρέπει κανείς να αναλογιστεί αν το επόμενο βήμα 
στην εκπαιδευτική σταδιοδρομία του θα είναι μια 
επιλογή με ακαδημαϊκό χαρακτήρα (π.χ. ένα γενικό 
μεταπτυχιακό πρόγραμμα στην πολιτική επιστήμη) 
ή μια επιλογή με αμιγώς επαγγελματικό σκοπό (ένα 

εξειδικευμένο μεταπτυχιακό πρόγραμμα που θα 
προσφέρει δεξιότητες για συγκεκριμένο επάγγελμα, 
π.χ.,  διοίκηση επιχειρήσεων). Πολλοί στρέφονται στη 
δεύτερη, αμιγώς επαγγελματική λύση. Τη θεωρούν 
αυτονόητη. Ωστόσο, η αγορά εργασίας αλλάζει 
πολύ γρήγορα και επαγγέλματα της “μόδας” 
εύκολα οδηγούνται σε κορεσμό, ακόμα και όταν 
μια χώρα δεν διανύει περίοδο οικονομικής 
κρίσης. ΄Αλλωστε οι περισσότεροι μεγάλοι 
οργανισμοί του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα 
έχουν πλέον δικά τους εκπαιδευτικά προγράμματα 
για τους νεοπροσλαμβανόμενους υπαλλήλους τους. 
Σχεδόν κανείς εργοδότης δεν πιστεύει ότι μπορεί 
να στηριχθεί στις γνώσεις που ο νέος υπάλληλός 
του είχε αποκτήσει κάποτε, ακόμα και στο καλύτερο 
πανεπιστήμιο.  Εξ αντικειμένου, οι γνώσεις αυτές  
δεν είναι προσαρμοσμένες στις ανάγκες και τις 

προτεραιότητες της επιχείρησής του. Δεν υπάρχει 
λοιπόν μεταπτυχιακό που να οδηγεί με ασφάλεια 
σε θέση εργασίας, ακόμα και όταν σε μια οικονομία 
παρατηρείται μεγέθυνση της απασχόλησης. Για αυτό, 
θα πρέπει όσοι φοιτητές προτιμούν να αποκτήσουν  
κάποιο θεωρητικό, όχι άμεσα «εκμεταλλεύσιμο» 
μεταπτυχιακό τίτλο σπουδών να μη θεωρούν 
ότι έκαναν λάθος επιλογή.  Η περίοδος των 
μεταπτυχιακών σπουδών,  που διαρκούν 1-2 χρόνια, 
είναι η τελευταία ευκαιρία των νεαρών ενηλίκων να 
μετάσχουν σε κάτι επιστημονικά δημιουργικό, όπως 
ο διάλογος γύρω από τις τρέχουσες επιστημονικές 
εξελίξεις  και η συγγραφή επιστημονικών εργασιών. 
Η πραγματικότητα της καθημερινής επαγγελματικής 
εργασίας, που μετά από μια ηλικία είναι αναγκαία για 
όλους μας, σπάνια προσφέρει τέτοιες πολυτέλειες.

 ... του Δημήτρη Α. Σωτηροπουλου,  
 Αναπληρωτή Καθηγητή Πολιτικής Επιστήμης  

Τι θέλω να γίνω όταν 
(δεν) μεγαλώσω
 Τι θα γίνεις όταν μεγαλώσεις;  Ιδού, 
κυρίες και κύριοι, η ερώτηση που στοίχειωσε 
τα παιδικά μας χρόνια, η ερώτηση με την οποία 
μας βομβάρδιζαν από παντού και η ερώτηση που 
τόσο μας ταλάνιζε. Πράγματι, πόσοι από μας δεν 
περάσαμε ώρες στύβοντας το μυαλουδάκι μας για 
να ορίσουμε τη μελλοντική μας πορεία; 
Τις προάλλες, μετά από επίσκεψη σε φιλικό σπίτι 
και όντας περιτριγυρισμένη από μικρά παιδάκια, 
η φράση έγινε καραμέλα στο στόμα μου, ενώ 
ομολογουμένως έλαβα εντυπωσιακές απαντήσεις. 
Ταυτόχρονα, αναλογιζόμουν το αλλοτινό δικό 
μου «επαγγελματικό ταξίδι». Από γιατρός, 
πυρηνικός φυσικός, από δημοσιογράφος με στήλη 
συμβουλευτικού χαρακτήρα, διευθύντρια δημοσίων 
σχέσεων σε ιδιωτική εταιρεία. Από τα οικονομικά 
στα.. νομικά, τέλος. Το βέβαιο πάντως είναι ότι 
ποτέ δεν ήθελα να γίνω ηθοποιός/τραγουδίστρια/
μοντέλο, αστροναύτης και καθηγήτρια. Ούτε 
δικηγόρος, καθότι «οι δικηγόροι λένε πολλά 
ψέματα». Το αστείο σε αυτήν την περίπτωση είναι 
ότι ακόμα δε θέλω να γίνω δικηγόρος…
«Και τι κάνεις στη Νομική βρε κοπελιά;», 
εύλογα θα αναρωτηθεί κάποιος. Έλλειψη 
συνειδητοποίησης, κακή επιλογή; Όχι, δε 
θα συμφωνούσα, καθώς βρίσκω απίστευτο 
ενδιαφέρον σε αυτό που τελικά διάλεξα. Τότε, 
φταίει το σύστημα, θα συνεχίσει. Σαφώς, καθώς 
παιδιά στην ηλικία των μόλις 17 χρόνων καλούνται 
να πάρουν μια τόσο σημαντική απόφαση, μια 
απόφαση ζωής. Χρειάζεται σιγουριά, αυτογνωσία 
η επιλογή επαγγέλματος. Χρειάζονται προοπτικές 
αποκατάστασης και μάλιστα σε μια χώρα που 
δεν μπορεί να αποκαταστήσει ούτε τον ίδιο της 
τον εαυτό. Φταίει επίσης η άποψη, δοσμένη από 
την εμπειρία, ότι στο τέλος θα καταλήξουμε να 

κάνουμε κάτι τελείως διαφορετικό από αυτό που 
σπουδάσαμε. Περίεργα πράγματα… 
Ομολογουμένως, πάντως, τώρα θεωρητικά έχω 
μεγαλώσει. Και δεν ξέρω τι θέλω να γίνω. Ή 
τουλάχιστον επαγγελματικά, γιατί είμαι σίγουρη 
ως προς το τι δε θέλω να κάνω, τι θέλω να κάνω 
και τι να πετύχω στη ζωή μου. Έτσι, αν μου έκαναν 
κι εμένα, ξανά, τώρα αυτή την ερώτηση, θα είχα 
μια διαφορετική απάντηση. Θα φόραγα το πιο 
γλυκό χαμόγελό μου, την πιο καλή μου διάθεση 
και θα έλεγα, λοιπόν: Όταν μεγαλώσω, θέλω να 
μεγαλώσω. Να μεγαλώσω ψυχικά, πνευματικά, 
συναισθηματικά. Να μαθαίνω συνεχώς, να 
διαβάζω ακόμα πιο συνεχώς, να δέχομαι και να 
αφουγκράζομαι παντός είδους ερεθίσματα. Να 
διευρύνω τους ορίζοντές μου, να ταξιδέψω, να 

γνωρίσω μέρη και κόσμο και πολιτισμούς. Να 
γνωρίσω, να βελτιώσω, διορθώσω, να οπλίσω, 
να κατακτήσω, να νικήσω τον εαυτό μου. Να 
αγωνίζομαι συνεχώς για τα πιστεύω μου, να μη 
χάσω την ιδεολογία μου. Θέλω να μη γίνω σαν 
αυτά, σαν αυτούς που κοροϊδεύω· καταπιεστικούς 
γονείς, άβουλους συντρόφους. Όταν μεγαλώσω, 
θέλω να μη μεγαλώσω. Να κρατήσω ένα μέρος 
του παιδικού εγώ μου, να χαίρομαι και να εκτιμώ 
τα μικρά, τα καθημερινά, τα «δεδομένα». Να τρώω 
σοκολάτα και να πίνω milkshake σαν να είναι η 
πρώτη φορά. Να γελάω και να κλαίω. Να πέφτω 
και να σηκώνομαι. Θέλω να κάνω ποδήλατο. 

Να μυρίζω τα λουλούδια και να περπατάω 
στη βροχή. Όταν γίνω μεγάλη θέλω να μάθω 
τουλάχιστον τέσσερις γλώσσες και να χορεύω. 
Θέλω να παλέψω με τον τρόπο μου την αδικία, να 
αλλάξω με τον τρόπο μου κάτι μικρό σε αυτόν τον 
τεράστιο κόσμο, ξεκινώντας από τον εαυτό μου. Να 
δημιουργήσω. Θέλω να κάνω φίλους, να κρατήσω 
τους φίλους μου κοντά μου, να έχω ανθρώπους 
γύρω μου. Ανθρώπους για τα συναισθήματά 
μου, συναισθήματα για τους ανθρώπους. Θέλω 
να ερωτεύομαι. Θα ήθελα να έχω θάρρος, αλλά 
και δύναμη. Θα ήθελα να έχω πολύ χρόνο και 
να παίζω. Παιχνίδια με παιδιά, επιτραπέζια με 
παρέες, μουσική με τους φίλους, το αγόρι μου και 
τον εαυτό μου.  Όταν μεγαλώσω θέλω να πετάξω, 
πάντα ήθελα. Να κάνω μαγικά. Να ντύνομαι άνοιξη 
μα και χειμώνας. Να γίνω Σάββατο. Και αύριο. Να 
βρω ένα λυχνάρι και η τρίτη ευχή μου στο τζίνι να 
είναι να έχω κι άλλες τρεις ευχές. Θέλω να πάω 
στην Αγγλία, να μπω σε έναν κόκκινο τηλεφωνικό 
θάλαμο που θα είναι χρονομηχανή και να με 
ταξιδέψει σε άλλες εποχές. Μακάρι όταν γίνω 
μεγάλη να γίνω και τρανή. Θέλω να γίνω ελεύθερη. 
Να πλησιάσω τον ήλιο, να καώ απ ’τον ήλιο και να 
μάθω. Να είμαι το χαμόγελο στα χείλη κάποιου. 
Και να μη χάνω το δικό μου. Θέλω να κάνω κάθε 
στιγμή της ζωής μου ξεχωριστή και άξια έτσι ώστε 
να την ξαναζούσα από την αρχή χωρίς να άλλαζα 
κάτι. «Ήρθα στον κόσμο για να μην υποκύψω». Σε 
εμένα την ίδια, θα συμπληρώσω, στους φόβους 
και τις ανασφάλειές μου. Στο συμβιβασμό, στην 
απάθεια, στη σήψη. Στη διαφθορά, στο ψέμα, στην 
απάτη, στο κακό που μας κατατρύχει. Πάνω από 
όλα, όμως, όταν μεγαλώσω θέλω να μην ξεχάσω 
να ζω. Εσύ;

 Πάνω από όλα, όμως, όταν 
 μεγαλώσω θέλω 
 να μην ξεχάσω να ζω. Εσύ; 

 ...της Κατερίνας Πλυτά 
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“ΚΑΛΟ ΜΟΥ... ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑ’’
 O γνωστός σε όλους μας,  καλός μας 
άνθρωπος,Θανάσης Βέγγος, πέθανε στις 3 Μαίου, 
μετά απο 5 μήνες όπου βρίσκονταν στη μονάδα 
εντατικής του ερυθρού σταυρού λόγω εγκεφαλικού 
επεισοδίου. Ο Πειραιώτης ηθοποιός, νέος ακόμη, 
εξορίστηκε για τα πολιτικά του φρονήματα στη 
Μακρόνησο. Εκεί, στον κατ’ ευφημισμόν «νέο 
Παρθενώνα», ο νεαρός Θανάσης βίωσε τον 
εξευτελισμό, έμαθε να υπομένει, υιοθέτησε την 
αξιοπρέπεια ως στάση ζωής και ταυτόχρονα 
γνώρισε τη συντροφική αλληλεγγύη. Εκεί επίσης 
συνδέθηκε φιλικά με τον Νίκο Κούνδουρο, τον 

άνθρωπο που θα άλλαζε την πορεία της ζωής του. 
Ο ίδιος άνθρωπος, έκανε εκατοντάδες ταινίες, εκ 
των οποίων σε κάποιες υπήρξε και σκηνοθέτης και 
πρωταγωνιστής. Γνώρισε την αγάπη του κόσμου, 
και μάλιστα σε διάρκεια χρόνου, απέσπασε βραβεία 
μα πάντα ήταν φειδωλός στις δηλώσεις και στις 
εμφανίσεις του, σεμνός και ταπεινός. Βρίσκονταν 
μακρυά απο τον κοσμό της προβολής και ζούσε 
μια φυσιολογική και απλή ζωή. Οι άνθρωποι 

που τον γνώρισαν μιλούν για την 
αυθεντικότητα , την απλότητα και 
την ταπεινότητα του παρόλο που 
ήταν απο τους πλέον διάσημους 
Έλληνες ηθοποιούς. Που τέτοιοι 
άνθρωποι τώρα, εδώ καλά καλά, 
ένας 20χρονος, μόνο και μόνο 
επειδή βρίσκεται σε μια καλή 
σχόλη(πχ Νομική) και έχει κάποια 
οικονομική άνεση, νομίζει οτι είναι 
το κέντρο του κόσμου και οτι έχει 
τη δύναμη να πετύχει τα πάντα.. 

ό,τι αυτός ορίζει ως «τα πάντα» για τη ζωή του.. 
Γραφικό, μα δεν μάθαμε τι θα πει πείνα, για να 
χαρούμε αληθινά το φαί που τρώμε, δεν μάθαμε 
τι θα πει υπακοή, για να διευρίνουμε το νου μας, 
δεν μάθαμε τι θα πει στέρηση, για να χαρούμε 
μια βραδινή βόλτα με φίλους, ενα παίχνιδι, ενα 
τραγούδι. Θα έπρεπε να τα στερηθούμε; μα 
φυσικά και όχι, απλά θα έπρεπε να μάθουμε 
λίγο απο αυτούς τους ανθρώπους που δεν 

ξεπουλήθηκαν για την δημοσιότητα, τα λεφτά, τη 
δόξα την κοινωνική καταξίωση, που παρέμειναν 
απλοί και ευτυχισμένοι μέσα στην απλότητα τους. 
Ζητάμε συνέχεια και άλλα και άλλα για να είμαστε 
ευτυχισμένοι και μπαίνουμε σε αυτό το επικίνδυνο 
παιχνίδι του εγωισμού και της βραχύχρονης χαράς, 
μέχρι να φθαρούμε τελείως, να χτίσουμε παλάτια 
κένα και άχρωμα που θα κλείνουν όλη μας τη 
μιζερία και τη ματαιοδοξία. Τέτοιοι άνθρωποι 
στην εποχή μας, απλοί και δοτικοί, πρέπει να 
μας γίνονται καθημερινό παράδειγμα, για το 
δικό μας καλό αλλά και των γύρω μας. Χάρισε 
γέλιο και πήρε αγάπη απο όλες τις ‘’κατηγορίες’’ 
ανθρώπων κερδίζοντας, έτσι , ΑΠΛΑ, ΑΥΘΕΝΤΙΚΑ 
και ΑΘΟΡΥΒΑ, αυτή την αγάπη.

 ...της Χαράς Αναγνωστοπούλου  `

Σκάκι, Γνωρισέ το...
 Σκάκι,  ένα φανταστικό, ένα αξεπέραστο, ένα 
μαγικό παιχνίδι πνεύματος. Το σκάκι είναι το 
μοναδικό παιχνίδι που δημιούργησε ο άνθρωπος 
στα τόσα χρόνια της μακρόχρονης ιστορίας του, το 
όποιο με ανωτερότητα ξεφεύγει από την τυραννία 
της τύχης και δεν χαρίζει τις δάφνες της νίκης 
παρά μόνο στην εξυπνάδα. Θα αδικούσαμε όμως 
το σκάκι αν το ονομάζαμε “παιχνίδι” γιατί έτσι 
όπως έχει εξελιχθεί σήμερα είναι μια επιστήμη, 
μια τέχνη. Ποια είναι όμως η ετυμολογία της 
λέξης σκάκι; Η λέξη προέρχεται από την ιταλική 
λέξη scacco η οποία τελικά προέρχεται από τα 
περσικά (σαχ και σάχης). Παιχνίδια που έμοιαζαν 
με το σκάκι  παίζονταν ήδη από τη μακρινή 
αρχαιότητα στην περιοχή από την Ελλάδα μέχρι 
την Αίγυπτο και την Κίνα. Όλες αυτές οι χώρες 
άλλωστε διεκδικούν και την καταγωγή του 

παιχνιδιού. Ένα 
τέτοιο παιχνίδι 
είχε φτάσει και 
στους Κέλτες ήδη 
πριν την Ρωμαϊκή 
κατάκτηση. Το 
σκάκι είχε ήδη 
αποκτήσει την 
τελική σύγχρονή 
του μορφή στην 
δυτική Ευρώπη 

τον 15ο αιώνα. Οι μεταβολές των κανόνων τους 
τελευταίους πέντε αιώνες έχουν γενικά να κάνουν 
μονό με την διαιτησία των αγώνων και όχι με 
το ίδιο το παιχνίδι. Η μαγεία του σκακιού όπως 
προείπα είναι τεράστια, όπως τεράστια είναι 
και η επιστημονική του και όχι μονό άξια. Το 
σκάκι επιστημονικά θεωρείται ως το άθλημα που 
αφειδώς συνεισφέρει στη μαθησιακή διαδικασία 
και πνευματική ανάπτυξη των παιδιών γιατί 
αφενός ασκεί την κρητική σκέψη. Ο σκακιστής 
ασκείται στην παρατήρηση, κάνει συγκρίσεις, 
κατηγοριοποιήσεις, ιεραρχήσεις, υποθέσεις, 

προβλέψεις, αναλύσεις και επαληθεύσεις. 
Ακόμα εξασκεί τη μνήμη, τη λογικομαθηματική 
σκέψη και την ικανότητα επίλυσης προβλημάτων 
ενώ επιδρά δραστικά και στη δημιουργική 
φαντασία. Τέλος, το σκάκι αυξάνει τη 
διάρκεια της πνευματικής συγκέντρωσης και 
αυτοσυγκέντρωσης ενώ παράλληλα ο σκακιστής 
μαθαίνει να εργάζεται με ερευνητικό και 

επιστημονικό τρόπο. Ιστορικά μάλιστα το σκάκι 
έχει χρησιμοποιηθεί σαν εργαλείο έρευνας από 
πολλούς ψυχολόγους. Ο Άλφρεντ Μπινέ το 1893 
ερεύνησε τη μνήμη σε σκακιστές με κλειστά 
μάτια και ήταν από τους πρώτους ψυχολόγους 
που χρησιμοποίησε το σκάκι για να μελετήσει τη 
μνήμη. Ο Φρόυντ ήταν ο πρώτος ψυχαναλυτής 
που χρησιμοποίησε το σκάκι στις έρευνες του. Το 
1913 δήλωσε ότι τα στάδια που απαιτούνται για 
την εκμάθηση του σκακιού μοιάζουν με τα στάδια 
εκμάθησης των τεχνικών της ψυχανάλυσης. 
Τέλος, αργά η γρήγορα το σκάκι αναμένεται να 

συμπεριληφθεί και στο ολυμπιακό πρόγραμμα 
αφού ήδη έχει αναγνωριστεί από την Ολυμπιακή 
Επιτροπή. Πέραν όλων αυτών όμως το σκάκι είναι 
και μια τέλεια διέξοδος από την δύσκολη και 
γεμάτη άγχος καθημερινότητα. Μπαίνοντας μέσα 
σε μια εικονική μάχη ξεσπάς και διοχετεύεις 
δημιουργικά την ενεργεία σου. Το συνιστώ 
ανεπιφύλακτα σε όλους.

 ...του Γιώργου Γκίκα  

 Το σκάκι επιστημονικά θεωρείται ως το άθλημα που αφειδώς 
 συνεισφέρει στη μαθησιακή διαδικασία και πνευματική ανάπτυξη 
 των παιδιών γιατί αφενός ασκεί την κρητική σκέψη. 

 Τέτοιοι άνθρωποι στην εποχή μας, απλοί και δοτικοί, πρέπει να μας 
 γίνονται καθημερινό παράδειγμα, για το δικό μας καλό αλλά και 
 των γύρω μας. 

Μάθε τον εχθρό σου. 
  Μια ταλαιπωρημένη αλήθεια.
 Αν κάτι αξίζει   να βγει από την οικονομική 
κρίση των τελευταίων ετών είναι η συνειδητοποίηση 
μιας παλιάς και ταλαιπωρημένης αλήθειας. 
Της αλήθειας ότι οποιοδήποτε μείζον πολιτικό, 
στρατηγικό ή άλλο γεγονός έχει οικονομική αιτία 
και βάση. Και συγκεκριμένα, όχι μια αόριστη 
οικονομική βάση αλλά τον εμποτισμό από τα 
συμφέροντα της άρχουσας τάξης, της αστικής. Γιατί, 
ενώ όλοι συμφωνούν ότι ο κόσμος κινείται από την 
οικονομία, περιέργως ξεχνούν να ερευνήσουν ποιος 
πράγματι κινεί τα νήματα αυτής της οικονομίας. 
Σίγουρα,πάντως, όχι οι λαοί. Ας φτάσουμε επιτέλους 
στη ρίζα της κατεύθυνσης που έχει εν γένει το 
οικονομικό σύστημα. Δεν πρόκειται για καμιά 
φιλοσοφική ενδοσκόπηση, αλλά για πραγματιστική 
και υλιστική διαπίστωση που προέρχεται από απλές 
σκέψεις.
Φαίνεται ,κυρίως, από το ότι όλες οι καίριες 
αποφάσεις παίρνονται από τα ίδια κέντρα. Δεν είναι 
ο “κυρίαρχος λαός” που αποφάσισε την περικοπή 
των συγγραμμάτων. Πρόκειται για απλούστατη 
εφαρμογή των Συνθηκών του Μάαστριχτ (για την 
απελευθέρωση του κεφαλαίου) και της Μπολόνια 
(για την μείωση της κρατικής παρέμβασης στην 

παιδεία). Τα επιχειρηματικά συμφέροντα που 
προωθούν την διάλυση της δημόσιας παιδείας 
και αυτά που ,για παράδειγμα, ορέγονται τον 
ορυκτό πλούτο της Λιβύης και αιματοκυλούν άλλη 
μια χώρα για αυτό, έχουν κοινούς πολιτικούς, 
στρατιωτικούς και νομοθετικούς φορείς (ΝΑΤΟ, 
ΕΕ). Όποιος έντιμα το ψάξει, θα βρει ότι όλοι αυτοί 
οι στόχοι αλληλοσυνδέονται και διαθέτουν ενιαίο 
πολιτικό προσωπικό, προπαγανδιστική τακτική 

και αποπροσανατολιστικές μεθόδους. Πράγματι, η 
πολιτική που ασκείται είναι μία και ενιαία. Προέρχεται 
από την αστική τάξη, όπως εξηγήθηκε σύντομα, 
επομένως χαρακτηρίζεται ταξική. Πριν σκεφτούμε 
την οποιαδήποτε αντίδρασή μας απέναντι σε αυτή, 
πρέπει να αναγνωρίσουμε την ύπαρξη και τον 
χαρακτήρα της.
Σχετικά με την κατάσταση αυτής της ταλαιπωρημένης 

αλήθειας και της αναγνώρισής της στον 
Πανεπιστημιακό χώρο τα νέα, ομολογουμένως, δεν 
είναι καλά και αυτό δεν είναι ανεξήγητο. Βασικότερος 
λόγος, ανάμεσα σε άλλους, είναι η ιδεολογική 
κατήχηση που τόσο αποτελεσματικά προσφέρουν τα 
μαθήματα της Σχολής. Η ταξική ανάλυση απουσιάζει 
εντελώς και όταν αυτή αναφέρεται είναι ακριβώς για 
να σπιλωθεί σαν ξεπερασμένη και γραφική, σαν να 
μην αξίζει καν συζητήσεως. Όμως, επιβεβαιώνεται 

από την πραγματικότητα, σε πείσμα των όσων 
ραφιναρισμένων σερβίρονται για να την αποφύγουν. 
Επιβεβαιώνεται στα μάτια όσων έχουν βιώσει 
τους ταξικούς φραγμούς και τα αποτελέσματα της 
πολιτικής αυτής. Όλοι αυτοί, πρώτα από οτιδήποτε 
άλλο πρέπει να μάθουν τον εχθρό τους. Η κρίση 
είναι μια καλή ευκαιρία αυτό το συμπέρασμα να γίνει 
πλατύ και δημιουργικό.

 ...του Φώτη Μπρέγιαννη 

 Όποιος έντιμα το ψάξει, θα βρει ότι όλοι αυτοί οι στόχοι 
 αλληλοσυνδέονται και διαθέτουν ενιαίο πολιτικό προσωπικό, 
 προπαγανδιστική τακτική και αποπροσανατολιστικές μεθόδους.  

Έλληνα, νεοέλληνα!
 «Ή τάν ή επί τας»  Ρητό γνωστό, πολύ αγαπητό 
–ή μισητό για όποιον δεν ήξερε τι σημαίνει- των παιδι-
κών σχολικών χρόνων, ενδεικτικό του θάρρους και της 
σκληρότητας των Σπαρτιατών. Και όχι μόνο. Δείγμα επί-
σης της σοφίας και του μεγαλείου του αρχαίου ελλη-
νικού πολιτισμού. Αλίμονο, αν δεν είμαστε περήφανοι 
για τον πλούτο των αρχαίων Ελλήνων, για τι θα είμαστε;
Είναι γνωστό ότι η ιστορία ενός λαού είναι ο φωτεινός 
σηματοδότης που εν πολλοίς καθορίζει την πορεία και 
την εξέλιξή του. Όμως, το ευκταίο δεν είναι να στεκό-
μαστε μοιρολατρικά στο παρελθόν ως προγονόπλη-
κτοι, αλλά να παραδειγματιζόμαστε και να προχω-
ρούμε μπροστά. Λαός που υπερηφανεύεται για επι-
τεύγματα του παρελθόντος χωρίς να επιδεικνύει έστω 
παραπλήσια σοφία στο μετέπειτα διάστημα κινδυνεύει 
να παρασυρθεί από τη δίνη της ιστορίας και να μείνει 
στάσιμος. Και θέτω μια πολύ δύσκολη ερώτηση: γνω-
ρίζετε λαό που ανταποκρίνεται στην παραπάνω περι-
γραφή;
Σκοπός δεν είναι ούτε να κάνουμε κουίζ, ούτε να αντι-
παραβάλουμε το παρελθόν με το παρόν. Σκέψου μόνο, 
αγαπητέ αναγνώστη, πόσες φορές έχεις συλλάβει τον 
εαυτό σου να νιώθει περηφάνια για τους αρχαίους Έλ-
ληνες και ντροπή για τους σύγχρονους, πόσες φορές 
έχεις διαπιστώσει ασυμμάζευτες διαφορές. Μα ναι, τι 

λέτε τώρα, ο νεοέλληνας δεν είναι πλέον παρωχημέ-
νος: έχει καταργήσει τη δουλεία, δεν είναι τόσο φιλο-
πόλεμος, σέβεται περισσότερο τις γυναίκες… Έχει κα-
ταργήσει, ωστόσο, και τη συμμετοχή στη γύρω ζωή. Δι-

άχυτη αδράνεια, ασυναγώνιστη πονηριά, ανούσια αμε-
τροέπεια και κυρίως συνεχής τάση προς διασκέδαση. 
Εντάξει, μεταξύ μας, το τελευταίο δεν είναι απαραίτητα 
κακό αρκεί να μη μετατρέπεται σε μονοπώλιο.
Μπροστά σε τόσο σπουδαίες αλλαγές, ολοφάνερες 
και χτυπητές (στην κυριολεξία της λέξης, οικονομι-
κό και κοινωνικό ράπισμα μέχρι αηδίας), παρατη-
ρούμε μια εκκωφαντική σιωπή. Τόσο εκκωφαντική, 
όσο και εκνευριστική. Οι πολίτες του καναπέ είναι εί-
δος που υπακούει στο δόγμα «αυξάνεσθε και πληθύ-
νεσθε», που όσο τους μειώνεται η αξιοπρέπεια, τόσο 
αγαπούν το αιώνιο βόλεμά τους. Αρκεί να βολιδοσκο-
πήσει κανείς τους τηλεοπτικούς προσανατολισμούς 
των Ελλήνων για να καταλάβει ότι έχουν μετατραπεί 
σε φερέφωνα και αδρανή όντα. Η παρέλαση της τη-
λεσαβούρας φαίνεται να μας ικανοποιεί, να μας γεμί-
ζει· ταυτόχρονα όμως μας αποσυντονίζει, μας απομα-
κρύνει από κάθε ευαίσθητο κοινωνικό ή πολιτικό ζή-
τημα που- ω του θαύματος!- μεθαύριο επηρεάζει και 
τη δική μας ζωή. Και τότε απορούμε γιατί, ποιος έφται-
ξε γι’ αυτό, ποιος το άφησε να δρομολογηθεί χωρίς οι 
ίδιοι να έχουμε κουνήσει το μικρό μας δαχτυλάκι για 
να το αποτρέψουμε. Το ίδιο φυσικά συμβαίνει και στα 
πανεπιστήμια (άλλωστε, αυτά αποτελούν μικρογραφία 
της κοινωνίας), όπου η περιβόητη περικοπή των συγ-
γραμμάτων δεν άγγιξε παρά απειροελάχιστους φοιτη-

τές. Η πλειοψηφία ασχολιόταν με το πώς θα συγκε-
ντρώσει τα χρήματα για να αγοράσει τα συγγράμματα 
που περικόπηκαν…
Εάν αποφασίσει κανείς να ερευνήσει τα αίτια της αυξα-

νόμενης τάσης των Ελλήνων για απολιτικοποίηση, είναι 
σίγουρο ότι θα μπερδευτεί. Πολιτικές πρακτικές ετών, 
απογοήτευση νέας γενιάς, έλλειψη παραδειγματισμού 
και προτύπων, όλα έχουν διαδραματίσει το ρόλο τους. 
Νομίζω όμως ότι πρέπει ν’ αφήσουμε απ’ έξω το DNA 
των Ελλήνων. Πώς να το κάνουμε, έχουμε και μια ένδο-
ξη ιστορία πίσω μας… Μόνο που δεν βλέπουμε τι ιστο-
ρία γράφουμε εμπρός μας· μόνο που δεν αντιλαμβα-
νόμαστε την ειρωνική διάθεση των υπόλοιπων λαών, οι 
οποίοι μας περιγελούν (εδώ και χρόνια· αλλά ήταν ανά-
γκη να ρθει το ΔΝΤ για να το εμπεδώσουμε και να αρ-
χίσουμε να αγωνιζόμαστε μάταια πλέον να προσελκύ-
σουμε τουρισμό στη χώρα). Ο άνθρωπος δεν είναι φύ-
σει αδρανής και θα ήταν ισοπεδωτικό να αποδεχθούμε 
έναν άκρατο ντετερμινισμό. Επηρεάζεται από τις κοινω-
νικές συνθήκες και το περιβάλλον μέσα στο οποίο δια-
μορφώνεται. Από την άλλη, ο αυτοκαθορισμός του δεν 
είναι τόσο περιορισμένη έννοια όσο ενδεχομένως φαί-
νεται. Έχει την ικανότητα να συμβάλλει διαρκώς και ο 
ίδιος στην αναβάθμιση του κοινωνικού του ρόλου.
Μα, θα με ρωτήσετε, πώς να αντιδράσει κανείς, πώς να 
κατεβεί κανείς στις πορείες, όταν το μόνο που προβάλ-
λεται από τα ΜΜΕ είναι οι βιαιοπραγίες και τα επεισό-
δια των «αναρχικών»; Ή όταν υπάρχουν πορείες τόσο 
καλά περιφρουρημένες ώστε δεν μπορείς να συμμε-
τάσχεις εάν δεν ανήκεις στην εν λόγω οργάνωση;

 Καθένας οφείλει να βρει τη δική του φωνή σε 
αυτή την κοινωνία. Έξω από τη μάζα, ανεπηρέ-
αστος από ιδεολογικούς κραδασμούς, καθένας 
πρέπει να υιοθετήσει τις αξίες που οι ίδιοι του οι 
πρόγονοι πρωτοεισήγαγαν (βλέπε δημοκρατία), 

να απορρίψει τη μοιρολατρία και την προγονοπληξία. Η 
ιστορία γράφεται από το κάθε άτομο ξεχωριστά, με με-
λάνι αόρατο και ορατό ταυτόχρονα, ανώνυμα και επώ-
νυμα την ίδια στιγμή… 

 ...του Αποστόλη Τρισκογιάννη 

 Αρκεί να βολιδοσκοπήσει κανείς τους τηλεοπτικούς προσανατολισμούς 
 των Ελλήνων για να καταλάβει ότι έχουν μετατραπεί σε φερέφωνα και αδρανή όντα.
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ΜΑΗΣ του ‘68
 Ένα από τα πιο σημαντικά πολιτικά- 
κοινωνικά γεγονότα  της σύγχρονης 
μεταπολεμικής ιστορίας είναι και η εξέγερση των 
Γάλλων φοιτητών το Μάη του 1968.
Βρισκόμαστε 24 χρόνια μετά τη λήξη του 
Β΄Παγκοσμίου Πολέμου,στην Δυτική Ευρώπη 
όπου το καπιταλιστικό σύστημα κυριαρχεί και στην 
κοινωνία επικρατεί η αστική ιδεολογία και ένα κλίμα 
συντηρητισμού. Ο ¨φοιτητικός¨ Μάης ξεκίνησε 
από τη σχολή της κοινωνιολογίας της Ναντέρ, η 
οποία αποτελούσε το πιο πειραματικό και το πιο 
ανοιχτόμυαλο πανεπιστήμιο της Γαλλίας τότε. Η 
σύγκρουση άρχισε μεταξύ των πανεπιστημιακών 
αρχών και των φοιτητών της Ναντέρ αρχικά και 
αργότερα επεκτάθηκε μεταξύ των φοιτητών της 
Ναντέρ και των πολιτικών αρχών. Αρχηγός της 
εξέγερσης στη Ναντέρ ήταν ο Ντάνι Κον Μπεντίτ, 
ή αλλιώς ο “κόκκινος” Ντάνι.Μετά από μήνες 
απεργιών και συγκρούσεων το Πανεπιστήμιο κλείνει 

στις 2 Μάη με λοκ άουτ από της αρχές του.Την 
επόμενη μέρα οι φοιτητές του πανεπιστημίου της 
Σορβόνης συγκεντρώνονται για να διαμαρτυρηθούν 
για το κλείσιμο της Ναντέρ και για την ενδεχόμενη 
αποβολή των φοιτητών της.Η αστυνομία εισβάλλει 
στη σχολή της Σορβόνης.Μετά από 3 μέρες η 
Εθνική ¨ένωση σπουδαστών κ η Ένωση των 
Πανεπιστημιακών καθηγητών καλούν σε πορεία 
διαμαρτυρίας για την εισβολή αυτή. Στην πορεία 

συμμετέχουν 20.000 φοιτητές.Η αστυνομία απαντά 
με βία και δακρυγόνα και οι φοιτητές σε αντεπίθεση 
στήνουν οδοφράγματα.Στην απεργία μπαίνουν και 
οι μαθητές των λυκείων οι οποίοι την επόμενη 
μέρα συγκεντρώνονται μαζί με τους εργάτες, τους 
φοιτητές και τους πανεπιστημιακούς στην Αψίδα του 
θριάμβου απαιτώντας:

1)  την απόσυρση όλων των ποινικών κατηγοριών 
εναντίον των συλληφθέντων φοιτητών

2)  την απόσυρση της αστυνομίας από το 
Πανεπιστήμιο

3)  το άνοιγμα των Πανεπιστημίων της Ναντέρ και 
της Σορβόνης από τις αρχές

Οι φοιτητές βρίσκονται σε επαναστατικό πυρετό 
αφού η κυβέρνηση δεν κάνει δεκτά τα αιτήματά 

τους.Ακολουθούν οδομαχίες στους δρόμους 
της Γαλλίας και οι σημαντικότερες αριστερές 
ομοσπονδίες της χώρας καλούν τη Δευτέρα στις 13 
Μάη σε ημέρα γενικής απεργίας και πορείας η οποία 
συγκεντρώνει πάνω από ένα εκατομμύριο πολίτες.Ο 
τότε πρωθυπουργός της Γαλλίας Σαρτρ Ντε Γκωλ 
ανακοινώνει την απελευθέρωση των κρατουμένων και 
την επαναλειτουργία της Σορβόνης.Το επαναστατικό 
κλίμα όμως αντί να υποχωρήσει κορυφώνεται.
Με το άνοιγμά της,οι φοιτητές καταλαμβάνουν τη 
σχολή της Σορβόνης και την ανακηρύσσουν σε 
“λαϊκό πανεπιστήμιο”. Οι απεργίες των εργατών 
συνεχίζονται και μέχρι τις 17 Μαΐου οι εργάτες 
έχουν καταλάβει πάνω από 50 εργοστάσια και 
πάνω από 200.000 εργάτες απεργούν.Την επόμενη 
μέρα ο αριθμός αυτός αγγίζειτα 2 εκατομμύρια κ 
ύστερα φθάνει τα δέκα.Δηλαδή περίπου τα δύο τρίτα 
του γαλλικού εργατικού δυναμικού βρίσκονται σε 
απεργία την ακόλουθη εβδομάδα.Τα αιτήματα των 

εργατών ξεφεύγουν από τα αιτήματα τα σχετικά 
με την αμοιβή της εργασίας τους κτλ και φθάνουν 
μέχρι την απαίτηση για παραίτηση της κυβέρνησης 
του Ντε Γκωλ. Η κυβέρνηση προθυμοποιείται να 
τους ικανοποιήσει μερικά εργασιακά τους αιτήματα 
αλλά αυτοί αρνούνται. Δεν είναι αυτό που τους 
ενδιαφέρει πλέον... Ο Σαρλ Ντε Γκωλ υπό την 
πίεση των γεγονότων αυτών αναγγέλει στην Εθνική 
τηλεόραση τη διάλυση της Εθνοσυνέλευσης και 

προκηρύσσει εκλογές για τις 23 Ιουνίου του1968.
Διατάσσει τους εργαζόμενους να επιστρέψουν στις 
θέσεις τους απειλώντας ότι θα κηρύξει τη χώρα σε 
κατάσταση εκτάκτου ανάγκης. Όσο περίεργο και να 
φαίνεται ο επαναστατικός αναβρασμός εξασθένισε 
πολύ γρήγορα,οι εργαζόμενοι επέστρεψαν στις θέσεις 
τους,πολλά εργοστάσια εκκενώθηκαν βίαια απ την 
αστυνομία, η κυβέρνηση κατάργησε πολλές αριστερές 
οργανώσεις και η Εθνική Ένωση Σπουδαστών 
ματαίωσε τις δημόσιες διαμαρτυρίες.Η αστυνομία 
ανακτά υπό τον έλεγχό της τη Σορβόνη στις 16 Ιουνίου 
και στις νέες εκλογές το κόμμα του Ντε Γκωλ βγήκε 
πιο ισχυρό από ότι πριν.Έτσι η κρίση έλαβε τέλος.
Σκόπιμο είναι να εξετάσουμε συνοπτικά τους λόγους 
για τους οποίους ξέσπασε η έκρηξη αλλά και γιατί 

έσβησε καθώς και το τι πέτυχε.
Οι φοιτητές αλλά και όλη η 
γαλλική κοινωνία της εποχής με την εξέγερσή 
τους αυτή εξέφρασαν την άρνηση από μέρους 
τους της συντηρητικής αστικής παιδείας και όλης 
της αστικής ιδεολογίας που επέβαλλε πρότυπα 
συντηρητισμού (σεβασμός στην πατρίδα,στη 
θρησκεία και στους φορείς της πολιτικής εξουσίας) 
και την αντίδρασή τους στην μιλιταριστική και 
ιμπεριαλιστική πολιτική των υπερδυνάμεων που 
την εποχή τους εκδηλώνεται με την αντίθεση τους 
στην αμερικανική εισβολή στο Βιετνάμ και της 
υποστήριξής τους στο βιετναμέζικο λαό. Ζητούν 
έναν κόσμο διαφορετικό, απελευθερωμένο 
από ταμπού και προκαταλήψεις,ένα κόσμο 
ελεύθερο,δίκαιο, δημιουργικό που θα αποτινάξει 
τα φασιστικά του κατάλοιπα. Ήρωες-ινδάλματα, 
όπως ο Τσε Γκεβάρα καιο Φιντέλ Κάστρο που την 
εποχή τους μεσουρανούσαν στην επαναστατημένη 
Κουβα,βάζουν φωτιά στα όνειρά τους.Ο Μάης του 
‘68 ήταν ένα αυθόρμητο κίνημα που δεν έθεσε από 
μόνο του ζήτημα πολιτικής εξουσίας και ίσως και 
για αυτό να κατέρρευσε. Επίσης δεν υποστηρίχθηκε 
από το Γαλλικό Κομμουνιστικό Κόμμα το οποίο 
δεν θεωρούσε τους φοιτητές σαν μία αυτόνομη 
τάξη,αλλά υποστήριζε πως το αληθινό ξέσπασμα 
κ η αληθινή επανάσταση θα γινόταν μόνο από την 
καταπιεσμένη εργατική τάξη. Ειχε χαρακτηρίσει 
πολλούς εξεγερμένους φοιτητές τυχοδιώκτες και 
αναρχικούς και υποστήριζε ότι ο Μάης υποκινήθηκε 
σε πολλες περιπτώσερις από οπορτουνιστικές 
δυνάμεις ή και από την ίδια την άρχουσα τάξη.
Παρόλα αυτά ήταν ένα σπουδαίο γεγονός που είχε 
σημαντικό αντίκτυπο στην Ευρωπαϊκή κοινωνία.

Οδήγησε στη σεξουαλική απελευθέρωση του 
ατόμου,στην αυτονομία της προσωπικότητας του 
καθενός,στην ιδεολογική ελευθερία και ενδυνάμωσε 
σημαντικά κινήματα όπως το οικολογικό και το 
φεμινιστικό,αφού κύριο αίτημα των φοιτητών ήταν η 
πραγματική ισότητα των δύο φύλων. Συνέβαλε στην 
αντίληψη των τότε νέων για τη ζωή και βοήθησε 
την κοινωνία της Ευρώπης να αποδεσμευτεί σε 
μεγάλο βαθμόαπό την αναχρονιστική μεταπολεμική 
νοοτροπία.Τέλος,ανέδειξε το φοιτητικό κίνημα ως ένα 
δυνατό και πολυπαραγωντικό κομμάτι της κοινωνίας 
που μπορεί σε συνεργασία με τους εργαζόμενους 
να αντιταχθεί σθεναρά στην πολιτική εξουσία κ να 
παλέψει για αυτά που πιστεύει και απαιτεί.

 Ζητούν έναν κόσμο διαφορετικό, απελευθερωμένο από ταμπού 
 και προκαταλήψεις,ένα κόσμο ελεύθερο,δίκαιο, δημιουργικό που 
 θα αποτινάξει τα φασιστικά του κατάλοιπα. 

 ...της Αγγελικής Μουστάκη 

 Ο γαλλικός Μάης του ’68  είναι λίγο πολύ 
σε όλους μας γνωστός. Η σφραγίδα που άφησε το 
κίνημα αυτό στην παγκόσμια ιστορία, ανεξίτηλη. 
Αυτό που είναι λιγότερο διαδεδομένο, είναι πως και 
η χώρα μας έχει ζήσει ένα ματωμένο Μάη, το 1936, 
την περίοδο του Μεσοπολέμου, με αποκορύφωμα 
τα γεγονότα της Θεσσαλονίκης.
Ο χειμώνας του 1936 είναι ο πιο βαρύς χειμώνας 
των τελευταίων ετών, με τις τιμές των τροφίμων 
ολοένα να αυξάνονται και την οικονομική 
κατάσταση των εργατών να γίνεται όλο και 
δυσμενέστερη. Ως εκ τούτου, τους πρώτους μήνες 
του έτους, το απεργιακό κίνημα της εργατικής 
τάξης αλλά και των μεσαίων στρωμάτων σημείωσε 
πρωτοφανή άνοδο απ’ άκρη σ’ άκρη της χώρας. 

Το Φεβρουάριο ξεκινούν κινητοποιήσεις 
από λιμενεργάτες, αυτοκινητιστές, 

τροχιοδρομικούς, εργάτες βενζίνης,  καπνεργάτες 
κλωστοϋφαντουργούς. Το τρίμηνο Γενάρη - Μάρτη 
απήργησαν πάνω από 200.000 εργάτες, ενώ σε 
μια σειρά πόλεις (ενδεικτικά Δράμα, Καβάλα, 
Σέρρες, Ξάνθη) πραγματοποιήθηκαν επιτυχημένες 
απεργίες με τοπικού χαρακτήρα αιτήματα. Στο 
ίδιο χρονικό διάστημα οι αγρότες συγκροτούσαν 
συλλαλητήρια στην επαρχία, ενώ οι επαγγελματίες 
των πόλεων κατέβαιναν σε απεργίες.  Αρχές 
Μαρτίου ξεκινούν οι αγώνες των φοιτητών. 
Ολόκληρο το πρώτο δεκαήμερο του μήνα, οι 
φοιτητές των πανεπιστημίων και όλων των άλλων 

σχολών βρίσκονταν σε απεργία, απαιτώντας 
πανεπιστημιακές και γενικότερα δημοκρατικές 
ελευθερίες.
Στις 4 Απριλίου συνέρχεται στη Θεσσαλονίκη το 1ο 
πανκαπνεργατικό συνέδριο. Οργανώνεται από την 
Καπνεργατική Ομοσπονδία Ελλάδας (ΚΟΕ), η οποία 
μετονομάζεται σε Πανελλαδική Καπνεργατική 
Ομοσπονδία (ΠΚΟ). Το συνέδριο διαρκεί 3 μέρες 
και τα κύρια θέματα που το απασχολούν είναι 
τα μεροκάματα, το ταμείο ασφάλισης (ΤΑΚ) 
και η ενότητα του κλάδου. Την Κυριακή 19 
Απριλίου πραγματοποιείται μεγάλη συγκέντρωση 
καπνεργατών όπου αποφασίζεται η κήρυξη 
απεργίας σε περίπτωση που δεν υιοθετηθούν τα 
αιτήματα του συνεδρίου.
Την Τετάρτη στις 29 Απριλίου πέφτει το σύνθημα 
για το ξεκίνημα της απεργίας. Οι απεργοί 
υπολογίζονται πάνω από 10.000. Την Πέμπτη 30 

Απριλίου η απεργία γενικεύεται σε όλη τη χώρα. 
Την Παρασκευή 1 Μαΐου η εργατική Πρωτομαγιά 
γιορτάζεται με 2 συγκεντρώσεις, μια στο 
Μπεχτσινάρ και μια στο Σέιχ Σου.
Στις 4 Μαΐου, έπειτα από μεγάλη συγκέντρωση 
μπροστά στα γραφεία της ΠΚΟ, σύσσωμοι οι 
καπνεργάτες κατευθύνονται προς το τηλεγραφείο, 
όπου δέχονται επίθεση από έφιππους 
αστυνομικούς. Την επομένη, κατεβαίνουν σε 
απεργία οι κλωστοϋφαντουργοί, οι χαρτεργάτες 
και οι υποδηματοποιοί, ενώ την Τετάρτη 6 Μαΐου 
μέλη της οργάνωσης ΕΕΕ πυροβολούν και 

τραυματίζουν έναν 20άχρονο εργάτη. Τις ημέρες 
που ακολουθούν η κατάσταση παραμένει έκρυθμη, 
με τον πρωθυπουργό Ιω. Μεταξά να διατάσσει 
την καταστολή των απεργιών και τους απεργούς 
να εμμένουν στον αγώνα για την ικανοποίηση 
των αιτημάτων τους, με συνεχείς συγκεντρώσεις 
και διαδηλώσεις οι οποίες καταλήγουν σε βίαιες 
συγκρούσεις με την αστυνομία.
Τα χαράματα της 9ης Μαΐου, η συμπρωτεύουσα 
θυμίζει πολιορκημένη πόλη. Περίπολοι στρατού 
και αστυνομίας περιφρουρούν τους κεντρικούς 
δρόμους της πόλης και τις συνοικίες. Συγκοινωνίες 
και εφημερίδες δεν υπάρχουν.

Έπειτα από πολύωρες και σκληρές μάχες ανάμεσα 
σε απεργούς εργάτες και αστυνομικά όργανα, 
πέφτουν οι πρώτοι νεκροί εργάτες, ενώ υπάρχουν 
και αρκετοί τραυματίες. Ανάμεσα στα πρώτα 

θύματα και ο αυτοκινητιστής Τάσος Τούσης, ο 
θρήνος της μητέρας του οποίου ενέπνευσε τον 
ποιητή Γιάννη Ρίτσο να συνθέσει τον «Επιτάφιό» 
του. Την Κυριακή 10 Μαΐου γίνεται η κηδεία των 
νεκρών μπροστά σε 150.000 λαού. Η απεργία 
συνεχίζεται και τις επόμενες ημέρες, με 
καθολική επιτυχία. Παρόλα αυτά, εξακολουθούν 
να γίνονται πολλές συλλήψεις, καθώς και 
φυλακίσεις, βασανισμοί, εκτοπίσεις εκατοντάδων 
συνδικαλιστών.

Τελικά, σε συνεδρίαση της Εκτελεστικής Επιτροπής 
της ΠΚΟ αποφασίζεται η λύση της απεργίας την 
Πέμπτη 14 Μαΐου μετά την υπόσχεση που πήρε 
για απελευθέρωση των συλληφθέντων, χορήγηση 
συντάξεων στις οικογένειες των νεκρών και 
ικανοποίηση μέρους των αιτημάτων.

Η ματωμένη εξέγερση (τελικός απολογισμός 12 
νεκροί), που ξεκίνησε από την Θεσσαλονίκη και 
επεκτάθηκε και σε πολλές άλλες πόλεις, αποτέλεσε 
έναν από τους βασικούς σταθμούς του εργατικού 
κινήματος στην Ελλάδα.

ΜΑΗΣ του 1936
 ...της Βαρβάρας Ψύχα 

 Τα χαράματα της 9ης Μαΐου, η συμπρωτεύουσα θυμίζει 
 πολιορκημένη πόλη. Περίπολοι στρατού και αστυνομίας 
 περιφρουρούν τους κεντρικούς δρόμους της πόλης και τις συνοικίες. 
 Συγκοινωνίες και εφημερίδες δεν υπάρχουν. 

(Ο θρήνος της μητέρας του Τάσου Τούση, όπως 
αποτυπώθηκε σε αυτή την φωτογραφία, ενέπνευσε 
τον «Επιτάφιο» του Γ. Ρίτσου)

«Γιε μου σπλάχνο των σπλάχνων μου, 
καρδούλα της καρδιάς μου, 
πουλάκι της φτωχειάς αυλής, ανθέ 
της ερημιάς μου, 
πώς κλείσαν τα ματάκια σου και 
δε θωρείς που κλαίω 
και δε σαλεύεις, δε γροικάς τα πού 
πικρά σου λέω; […]» 

Απόσπασμα από τον «Επιτάφιο» του Γ. Ρίτσου 

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ ΝΑ ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΙΣ Η ΦΑΝΤΑΣΙΑ ΣΤΗΝ ΕΞΟΥΣΙΑ ΗΡΘΑ, ΕΙΔΑ, ΠΙΣΤΕΨΑ.
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BAUHAUS (ΜΠΑΟΥΧΑΟΥΣ)

 Μέσα σε 15 χρόνια  ένα αρχιτεκτονικό 
κίνημα κατάφερε να επαναδιαπραγματευθεί 
τους όρους του σύγχρονου design και να 
γίνει συνώνυμο των κατευθύνσεων της τέχνης 
και αρχιτεκτονικής του 20ου αιώνα. Ήταν το 
Μπάουχαους ( Bauhaus), όνομα το οποίο 
προκύπτει από το «αναποδογύρισμα» της 
γερμανικής λέξης Hausbau που σημαίνει 
οικοδόμηση. Πραγματικά, στο μανιφέστο , που 
εξέδωσε ο ιδρυτής της σχολής της Βαϊμάρης, 
της πρώτης από τις 3 σχολές Μπάουχαους, ο 
Walter Gropius(Βάλτερ Γκρόπιους) εξέφραζε 
την άποψη ότι « ο απώτερος σκοπός κάθε 
δημιουργικής δραστηριότητας είναι το 
κτίσιμο!» Ας πάρουμε όμως τα πράγματα από 
την αρχή. 

Στυλ Μπάουχάους
Γερμανία 1919. Σε μια χώρα καταρρακωμένη 
από το οδυνηρό τέλος του Α’ Παγκόσμιου 
πολέμου, τις ταπεινωτικές συνθηκολογήσεις 
και την ανέχεια να καλπάζει, ο Βάλτερ 
Γκρόπιους, αρχιτέκτονας, πιστεύοντας 
σθεναρώς ότι η τα χρόνια εκείνα μετά τον 
πόλεμο δεν ήταν παρά περίοδος καταστροφής 
της παγκόσμιας ιστορίας θέλησε να 
δημιουργήσει κάτι καινοτόμο και ελπιδοφόρο: 
η σύνθεση καλών και εφαρμοσμένων τεχνών 
σε ένα ενιαίο πλαίσιο , ένα ενιαίο κτίσμα. Το 
ζητούμενο αυτό θα μπορούσε να προωθηθεί 
μέσω μιας γενικής εκμάθησης κάθε μορφής 
τέχνης που μόνο μια σχολή θα εδύνατο να 
προσφέρει. Η σχολή αυτή ιδρύθηκε την ίδια 
χρονιά στην Βαϊμάρη η οποία ήταν, θα λέγαμε, 
το αποτέλεσμα της ενοποίησης της Σχολής 
Εφαρμοσμένων Τεχνών της Βαϊμάρης και 
της Ακαδημίας Καλών Τεχνών ( της ίδιας 
πόλης) κατόπιν άδειας της σοσιαλιστικής 
συμμαχίας της Θουριγγίας. Στόχος : η 
συμπόρευση της αρχιτεκτονικής με τις άλλες 
τέχνες, μολονότι η αρχιτεκτονική ως μάθημα 
εντάχθηκε στο πρόγραμμα σπουδών μόλις το 
1927 με το σκεπτικό ότι δεν θα μπορούσε να 
αναπτυχθεί μια αρχιτεκτονική παραγωγή σε 
μια χρεοκοπημένη χώρα όπως η Γερμανία. 
Βασικοί άξονες της «φιλοσοφίας» του 
Μπάουχαους ήταν η γεωμετρικότητα και το 
χρώμα. Η χρηστικότητα και η απλότητα επίσης 
ενώ επιδιώκονταν η σύνδεση της τέχνης με 

την παραγωγή, με την αυστηρή όμως επιταγή 
να αποφεύγεται η πλήρης εμπορευματοποίηση 
των έργων ώστε να τα βλέπουν οι καλλιτέχνες 
ως δημιουργήματα της τέχνης και όχι απλώς 
ως προϊόντα βιομηχανίας. Εγκαταλείφθηκε 
η περιττή διακόσμηση με την πεποίθηση 
ότι η ίδια η πρώτη ύλη προσδίδει έμμεση 
διακοσμητική πνοή στο έργο και υιοθετήθηκε 
η χρήση από την ανθρώπινη δραστηριότητα 
της τεχνολογίας ως πρόσφορου εργαλείου 
κατά την δημιουργική διαδικασία ενός έργου.

ΠΡΩΤΗ ΣΧΟΛΗ ΤΗΣ ΒΑΙΜΑΡΗΣ 
(1919- 1925)
Πολλοί διακεκριμένοι καλλιτέχνες δίδαξαν 
στην σχολή μπάουχάους μεταξύ των οποίων  
ο Βασίλι Καντίνσκι, Πάουλ Κλέε και Γιοχάνες 
Ίτεν. Ο Ίτεν διαδραμάτισε πρωταγωνιστικό 

ρόλο στην σχολή διαμορφώνοντας τον πρώτο 
κύκλο σπουδών ο οποίος αποτελούνταν 
από 6μήνες προπαρασκευαστικούς και στην 
συνέχεια τριετή φοίτηση που χαρακτηρίζονταν 
τόσο από θεωρητικά μαθήματα όσο και 
από πρακτική εξάσκηση σε εργαστήρια( 
προστίθεται ότι ο Γκρόπιους σε αντίθεση με 
τις Ακαδημίες περιέλαβε σε μεγάλο βαθμό 
τα εργαστήρια στο πρόγραμμα φοίτησης). 
Κάθε ένα εργαστήριο διευθύνονταν από  

έναν καλλιτέχνη και έναν τεχνίτη που 
κατείχε μία ή περισσότερες τέχνες. Οι τέχνες 
αυτές ήταν η κεραμική, η τυπογραφία, η 
υφαντουργία, η βιβλιοδεσία κ.α. Ωστόσο 
τα πρώτα χρόνια το πρόγραμμα εμφάνισε 
δυσκολίες στην πλήρη εφαρμογή του λόγω 
τόσο της προαναφερθείσας ανυπαρξίας 
τμήματος αρχιτεκτονικής και λιγοστής αν 
και αναγκαίας συνεργασίας μεταξύ των 
εργαστηρίων, όσο και της αντιπαράθεσης του 
Ίτεν και του Γκρόπιους. Ο λόγος ήταν ο εξής: 
αν αφήσουμε τις επιπρόσθετες προσωπικές 
διαφορές, ο Γκρόπιους ήταν υπέρμαχος μιας 
τέχνης που να έρχεται σε συνάρτηση με την 
κοινωνία με την μορφή του βιομηχανικού 
σχεδιασμού. Η εποχή του επέβαλε ένα 
αρχιτεκτονικό έργο προσιτό οικονομικά, 
εύχρηστο αλλά παραλλήλως να είναι άξιο 

καλλιτεχνικού σχολιασμού. Στον αντίποδα η 
Ίτεν υποστήριζε μια περισσότερη ελευθερία 
στην δραστηριότητα του καλλιτέχνη. Ο Λάσλο 
Μόχοϊ- Νάγκυ διαδέχτηκε τον Ίτεν και αν 
και περισσότερο μετριοπαθής συνέχισε την 
παράδοση του προκατόχου του. 
Η σχολή εξαρτιόταν αρκετά από την 
κυβέρνηση λόγω του ότι ήταν κρατική και 
λάμβανε κρατική επιχορήγηση. Από τον 
πρώτο κιόλας καιρό λειτουργίας της, η 

 ...της Δήμητρας Φουφρή 

αρχές ασκούσαν δριμεία κριτική απέναντί 
της με επίκεντρο της αριστερίζουσες τάσεις 
της. Και δεν έπεφτε έξω · χαρακτηριστική 
αποτέλεσε η συγκέντρωση σπουδαστών της 
σχολής σε κηδεία εργατών που αγωνίστηκαν 
για να εμποδίσουν το πραξικόπημα του 
Καπ με συνοδεία αριστερών συνθημάτων. Ο 
Γκρόπιους δεν ήθελε να συνδεθεί η σχολή 
του με πολιτικά κόμματα γι’ αυτόν τον λόγο 
κατέκρινε την στάση των φοιτητών του(αυτό 
βέβαια δεν τον εμπόδισε να αφιερώσει ένα 
μνημείο στο νεκροταφείο της Βαιμάρης προς 
τιμή των εργατών). Επιπλέον οι αρχές δεν 
έβλεπαν με καλό μάτι την τάση του ιδρυτή της 
σχολής να προτιμά ξένους και δη Εβραίους 
παρά Γερμανούς. Αυτό το αποδεικνύουν 
πολλές επιλογές του, από τον αυστριακό Ίτεν 
μέχρι τον Ρώσο Καντίνσκι και τον Ελβετό 
Κλέε. Το 1923 η σχολή πραγματοποιεί έκθεση 
που κρίνεται ως αρκετά πετυχημένη. Αυτό 
όμως  δεν αποτρέπει την νέα κυβέρνηση 
που διαδέχεται την προηγούμενη σοσιαλ-
κομμουνιστική μετά την ανατροπή της να 
θεωρήσει την σχολή κίνδυνο για την δημόσια 
τάξη και το 1924 να προβεί σε μείωση 
του προϋπολογισμού και του διδακτικού 
προσωπικού. Το αληθινό πρόσωπό της το 
φανερώνει με το δίλημμα που θέτει: η σχολή ή 
θα κλείσει ή θα μετακομίσει.

ΔΕΥΤΕΡΗ ΣΧΟΛΗ ΣΤΟ ΝΤΕΣΑΟΥ 
(1925-1932)
Walter Gropius
Αρκετές ήταν οι πόλεις οι οποίες 
προσφέρθηκαν να φιλοξενήσουν την σχολή 
Μπάουχαους ώστε να μην κλείσει μεταξύ 
των οποίων το Μόναχο και το Αμβούργο. Η 
τελική επιλογή έδειξε το Ντεσάου μετά από 

πρόσκληση του σοσιαλδημοκράτη δημάρχου 
Φριτς Χέσσε ο οποίος ήλπιζε ότι μετά την 
μετακόμιση της σχολής στην πόλη του αυτή 
θα αποκτούσε άλλη δυναμική. Μάλιστα 
προσέλαβε όλο το προσωπικό που η νέα 
κυβέρνηση της Βαϊμάρης είχε απολύσει και 
συμφώνησε την χρηματοδότηση των νέων 
εγκαταστάσεων όπου θα στεγαζόταν η σχολή. 
Οι εγκαταστάσεις, τελειοποιημένες το 1926, 
σχεδιάστηκαν από τον Γκρόπιους. Πρόκειται 
για μια εποχή που χαρακτηρίστηκε από την 
άνθηση του μπάουχάους αφού η σχολή, 
απελευθερωμένη από τον συντηρητισμό της 
Βαϊμάρης, δεχόταν καταιγιστικές παραγγελίες 
λόγω της πληθώρας των εργοστασίων της 
πόλης. Η σύνδεση με τη βιομηχανία και η 
αποτίναξη της εσωστρέφειας που έτρεφε η 
σχολή στην Βαϊμάρη συντελέστηκε με την 
ίδρυση της ανώνυμης εταιρίας Μπάουχαους 
, που προσανατολιζόταν στην εμπορική 
εκμετάλλευση των προϊόντων της σχολής και 
που χρηματοδοτήθηκε από συνδικάτα και 
μαικήνες, και με την δημιουργία τμήματος 
αρχιτεκτονικής υπό την εποπτεία του Χάνς 
Μέγερ. Το 1928 ο Γκρόπιους παραιτείται από 
την διεύθυνση της σχολής για άγνωστους 
λόγους(αν και πιθανολογείται ότι ήθελε να 
εργαστεί ως ανεξάρτητος αρχιτέκτονας) και 
παραχωρεί την θέση του στον Χανς Μέγερ. 
Ο Μέγερ ασπαζόμενος τον μαρξισμό θέλησε 
να συνδέσει την σχολή ακόμη περισσότερο με 
την παράγωγη, ενώ το τμήμα αρχιτεκτονικής 
αντιμετωπίζονταν πλέον ως αυτόνομο μέσα 
στην σχολή. Αναγκάστηκε να αποχωρήσει 
το 1930 εξαιτίας της αποκάλυψης ότι 
βοήθησε με χρήματα της σχολής απεργούς 
μεταλλωρύχους. Ο Γκρόπιους τότε διόρισε 
τον Μις Βαν Ντερ Ρο ο οποίος επέβαλε στάση 

πολιτικής 
ουδετερότητας 
με την 
απαγόρευση 
στους 
μαθητές του 
οποιαδήποτε 
πολιτική 
ανάμιξη, 
ακόμα και συζητήσεων ενώ έφτασε στο 
σημείο να εμποδίζει την εγγραφή μαθητών- 
υποστηρικτών του Μέγερ. Ακόμη η σχολή 
προσανατολίστηκε προς την ανάπτυξη 
του τομέα της αρχιτεκτονικής. Ωστόσο ο 
προσανατολισμός της σχολής δυσαρεστούσε 
τους ναζί η οποίοι κινούνταν εχθρικά απέναντί 
της και κάτω από πολιτικές πιέσεις έπαψε να 
λειτουργεί το 1932.

ΤΡΙΤΗ ΣΧΟΛΗ ΤΟΥ ΒΕΡΟΛΙΝΟΥ 
(1933)
O Nτερ Ρο κινητοποιήθηκε και η σχολή άνοιξε 
εκ νέου στο Βερολίνο, στις εγκαταστάσεις ενός 
παλιού εργοστασίου το καλοκαίρι του 1933 
ως «Ανεξάρτητο Εκπαιδευτικό και Ερευνητικό 
Ινστιτούτο» ιδιωτικού χαρακτήρα. Το διάρκειας 
επτά εξαμήνων πρόγραμμα σπουδών στόχευε 
στην εξοικείωση των σπουδαστών στους 
τομείς αρχιτεκτονικής. Η σχολή αυτή στάθηκε 
εξαιρετικά βραχύβια διότι το 1933 ανέλαβε την 
εξουσία το ναζιστικό κόμμα το οποίο ουδέποτε 
έβλεπε με συμπάθεια τον μοντερνισμό της 
· την θεωρούσε «φωλιά» μπολσεβίκων 
βασιζόμενοι ειδικά στο ότι αρκετοί Ρώσοι 
καλλιτέχνες συνδέθηκαν μαζί της. Το 
πρόσχημα που χρησιμοποιήθηκε ήταν ότι στις 
εγκαταστάσεις της βρέθηκε προπαγανδιστικό 
κομμουνιστικό υλικό και η σχολή έκλεισε με 
απόφαση του Αδόλφου Χίτλερ.
Το «κακό» όμως είχε γίνει και το Μπάουχάους 
έθεσε τα θεμέλια για την τέχνη και το ντιζάιν 
της δυτικής Ευρώπης και των ΗΠΑ με την 
άφιξη εκεί των εξόριστων από το ναζιστικό 
καθεστώς διδασκόντων και μια σχολή 
μπάουχάους λειτούργησε και στο Σικάγο το 
1930 ενώ ένα ανεξάρτητο ρεύμα μπάουχάους 
ευδοκίμησε και στο Ισραήλ. Συνδέθηκε όσο 
κανένα στυλ με τον μοντερνισμό και  οι τρείς 
σχολές που λειτούργησαν έχουν κηρυχθεί 
από την UNESCO μνημεία πολιτιστικής 
κληρονομιάς.

Πηγές:
1. Μπάουχαους και Δημοκρατία της Βαϊμάρης- 

Χριστίνα Πετρινού 09-01-05, Καθημερινή.
2. www.greekarchitects.gr.

3. Έκθεση φωτογραφίας για το αθάνατο κίνημα 
Mπάουχάους- Μαρίνα Τομαρά 26-03-10, ΤVXS.

4. H αθάνατη κληρονομιά του Μπάουχάους, 27-02-00, 
Το Βήμα.



Κανένας άνθρωπος δεν είναι νησί, ακέριος μοναχός του. 

Κάθε άνθρωπος είναι ένα κομμάτι ηπείρου, ένα μέρος στεριάς. 

Αν η θάλασσα ξεπλύνει ένα σβόλο χώμα, 

η Ευρώπη γίνεται μικρότερη. 

Όπως κι αν ξεπλύνει ένα ακρωτήρι 

ή ένα σπίτι φίλων σου ή δικό σου. 

Κάθε ανθρώπου ο θάνατος λιγοστεύει εμένα τον ίδιο, 

γιατί είμαι ένα με την ανθρωπότητα. 

Κι έτσι ποτέ σου μη στέλνεις να ρωτήσεις 

για ποιον χτυπά η καμπάνα. 

Χτυπάει για σένα.
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